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طرحهایتوسعهای
فولادخراسان

صنعت فولاد کش��ور با اینکه در س��ال اخیر با مشکلات 
ناش��ی از تحریم ها و کرونا دس��ت و پنجه نرم می کرد اما 
افزایش تولید و فروش ش��رکت های فولادی نشان داد که 
هیچ یک از این مش��کلات نمی تواند س��د راه فولادسازان 
کشور شود. در این میان، ش��رکت مجتمع فولاد خراسان 
توانس��ت با اتخاذ تدابیر وی��ژه به خصوص در زمینه تامین 

4مواد اولیه، بازاریابی و فروش، بیشترین حاشیه سود...
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قوانینمعدنی
نیازمنداصلاح

 احیای ۷۵ معدن
 در استان مرکزی

تامینمالیپروژههای
کشوربهکمکفولادمبارکه

مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی کانی فرآوران 
تهران گفت: مهم ترین مزیت واحد فلوتاس��یون 
س��یار، فرآوری ماده معدن��ی در هر منطقه ای 
اس��ت که این ام��ر، هزینه ه��ای حمل ونقل را 
کاه��ش می دهد. علی س��ه دهی اظه��ار کرد: 
درحال حاض��ر، ۲ مش��کل اساس��ی در صنعت 
سرب و روی کشور وجود دارد که به مباحث...

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
مرک��زی گفت: طب��ق اهداف تعیین ش��ده در 
امس��ال، تاکنون ۷۵ معدن در اس��تان مرکزی 
احی��ا و راه ان��دازی ش��ده اند. س��عید جعفری 
کرهرودی، با اشاره به حورهای پنجگانه مد نظر 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در امسال، یکی 
از این محورها را نهضت ساخت داخل دانست...

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان از تأس��یس 
چهارمین هلدینگ این شرکت به منظور کمک 
ب��ه تأمی��ن مالی پروژه های کش��ور خب��ر داد. 
حمیدرض��ا عظیمیان در مراس��م بازدید رئیس 
دفت��ر رئیس جمهوری از ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفه��ان اظه��ار کرد: ش��رکت ف��ولاد مبارکه 

اصفهان تاکنون 3 هلدینگ...

فاصلهشعارتاعمل  نظارت های نمایشی 
بر بازار مصالح ساختمانی

مرضیه احقاقی
روزنامه نگار
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ش��عار حمایت از اقشار آس��یب پذیر و توسعه 
مناطق محروم همواره از س��وی سیاست گذاران 
مطرح می شود. اجرایی شدن این دست اقدامات 
حمایت��ی اغل��ب در عمل نه تنه��ا نتیجه بخش 
نیست، بلکه زمینه رانت و سوءاستفاده اقتصادی 
را ه��م فراه��م می کن��د. در این می��ان، رقابت 
سیاس��ی میان نهادهای تصمیم گیر نیز اقتصاد 
یارانه ای را در کش��ور تشدید کرده است. توزیع 
قیر رایگان نیز در رده همان طرح های اقتصادی 
یاران��ه ای ق��رار دارد که نه تنه��ا تاکنون نتیجه 
مثبت��ی را به دنبال نداش��ته، بلکه زمینه فس��اد 
در حوزه اقتصاد کش��ور را بیش از پیش فراهم 

کرده است. 
با این وجود، حتی بس��یاری از کارشناس��ان 
اقتصادی نیز وقتی س��خن از توزیع قیر رایگان 
و توس��عه جاده های روس��تایی به میان می آید، 
در انتقاد محتاط عمل می کنند. همین احتیاط 
نیز زمینه سوءاس��تفاده از چنی��ن طرح هایی را 
افزایش داده، تاجایی که شاهد افزایش تخصیص 
قیر رایگان در س��ال آینده از ۲ به ۴ میلیون تن 
در مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی هستیم. 
این مصوبه درحالی تصویب شد که طرح توزیع 
قیر رایگان برای چند س��ال در کش��ور اجرایی 
ش��ده اما هیچ گاه با نتیج��ه مثبتی همراه نبوده 

است.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیترهایروز
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ادامه از صفحه اول
بررس��ی کارنامه این طرح حکای��ت از آن دارد که 
توزیع قیر رایگاه با هدف توس��عه راه های روس��تایی، 
معابر شهرها، پایگاه ها، پاسگاه ها و راه های بین مزارع، 
نوس��ازی مدارس و دانشگاه فرهنگیان، بیابان زدایی 
و انج��ام عملیات خاکپوش تصویب می ش��ود اما در 
عمل نه تنها نتیجه بخش نیس��ت، بلکه فسادزاست و 
به هدررفت منابع کشور منجر می شود. گویی توسعه 
جاده های روس��تایی به اسم رمزی برای سوءاستفاده 
از منابع کش��ور بدل شده اس��ت.  حال بر تمام نقاط 
ضعف یادش��ده باید محدودیت ت��وان مالی دولت را 
هم اضافه کرد. دولت طی ماه های گذشته بارها و به 
ک��رات اعلام کرده اعتبار لازم برای توزیع قیر رایگان 
را ندارد.  در همین حال تاکید ش��ده چنانچه دولت 
موظف به اجرای طرح توزیع قیر رایگان ش��ود ناچار 
خواه��د بود از اعتبارات حمایتی بکاهد. بدین ترتیب 
زندگی خانواده های محروم بیش از پیش تحت تاثیر 
شرایط موجود قرار می گیرد.  علاوه بر این، عموما در 
اجرای چنین طرح هایی ش��فافیت از میان می رود و 
دس��ت رانتخواران و ویژه خواران بازتر می شود. حتی 
اگر با اختصاص منابع یادش��ده، بخشی از جاده های 
روس��تایی ایجاد و توس��عه یابد اما درنهایت نباید به 
اثربخش��ی آن امیدوار ب��ود، چراکه نقاط قوت آن در 
مقایس��ه با مبالغی که به اجرای این دس��ت طرح ها 
اختص��اص می یابد، ناچیز اس��ت و نباید تحت تاثیر 
توسعه های محدود قرار گرفت. درواقع کارنامه سیاه 
اجرای طرح قیر رایگان در طول س��ال های گذش��ته 
م��ورد تایی��د اغلب کارشناس��ان اقتص��ادی و حتی 
نمایندگان فعلی مجلس ش��ورای اسلامی است. در 
چنین ش��رایطی، اصرار به اجرای این طرح از س��وی 
برخ��ی سیاس��ت گذاران جای س��وال دارد، چرا باید 
قانونی تصویب ش��ود که نظارت بر اجرای آن بس��یار 
دش��وار و در عمل حتی نش��دنی باشد؟ در ادامه باید 
اف��زود، ص��رف وقت اینچنینی از س��وی نمایندگان 
مجلس ش��ورای اس��لامی برای چنین طرح هایی و 
بحث های گسترده ای که پیرامون آن شکل می گیرد، 
از اساس اشتباه است. گویی موضوعات اساسی کشور 
در سایه چنین مواردی به حاشیه رانده می شود.  البته 
این دس��ت طرح های نمایش��ی در تمام نقاط دنیا و 
به ویژه اقتصادهای توسعه نیافته وجود دارد و همگی 
ه��م جنبه نمایش��ی دارن��د. به ویژه که بس��یاری از 
روستاییان کشور از چالش های جدی تری در مقایسه 
با راه برخوردار هستند.  تامین نشدن آب آشامیدنی، 
نبود امکانات اولیه بهداش��تی، نبود آموزش و... حتی 
در روس��تاهایی با جاده مواصلاتی معضلی اس��ت که 
با س��فر به روستاهای گوناگون مشاهده می شود. در 
چنین ش��رایطی، رفع هیچ کدام از معضلات اساسی 
یادش��ده به بحثی دائمی میان سیاست گذاران بدل 
نش��ده و نخواهد شد و این شائبه مطرح می شود که 
رفع چالش های اینچنینی از این جهت اولویت ندارد 

که حامی منافع هیچ گروهی نیست.

 معادن شناسایی شده
 به مزایده گذاشته می شود

نمایندگان مجلس وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را مکلف به واگذاری معادن شناس��ایی شده در سال 

۹۹ کردند.
به گزارش تس��نیم، نمایندگان در نشس��ت علنی 
نوبت دوم مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
بخ��ش درآم��دی لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۰ با بند 
الحاق��ی ۵ تبصره ۱۸ماده واحده این لایحه موافقت 
کردن��د. در بن��د الحاقی مذکور آمده اس��ت: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مکلف اس��ت حداکثر ظرف 
3ماه پس از ابلاغ این قانون نسبت به مزایده معادن 
شناسایی شده تا پایان اسفند ماه ۱3۹۹، اقدام کند.

کلی��ه پروانه های صادره س��ال های قب��ل که در 
اختی��ار بخش های خصوص��ی – تعاونی و نهادهای 
عمومی غیردولتی و سایر اشخاص حقیقی و حقوقی 
قرار گرفته چنانچه تا پایان اس��فند ۱3۹۹ منجر به 
اکتشاف و استخراج نشده اند و همچنین سهم معادنی 
که در اختیار دس��تگاه های اجرایی و ش��رکت های 
وابسته به آنها از جمله ایمیدرو قرار گرفته، چنانچه 
حداکث��ر تا پایان تیرماه ۱3۹۹منجربه اکتش��اف و 
اس��تخراج نش��ده باش��ند، لغو و از طریق مزایده در 

اختیار متقاضیان جدید قرار می گیرد.
چنانچه معادن واگذار ش��ده در سال ۱۴۰۰ ظرف 
م��دت ۱۰ ماه از تاریخ واگذاری منجر به اکتش��اف 
نش��ود پروانه صادرش��ده لغو و از طری��ق مزایده به 
متقاضیان جدید واگذار می ش��ود. سازمان برنامه و 
بودجه کش��ور و وزارت امور اقتص��ادی و دارایی در 
تعیین و بازنگری نرخ حقوق دولتی معادن به ترکیب 

اعضای شورای عالی معادن اضافه می شوند.

نماینده مردم بویین زهرا و آوج در مجلس شورای اسلامی، 
در آیین بهره برداری از خط جدید اکسیژن و کوره ذوب آریان 
فولاد گفت: طرح توس��عه و تولی��د پایدار زنجیره فولاد بعد از 
مشخص ش��دن بودجه ۱۴۰۰ به صحن علنی مجلس خواهد 

آمد و به قانون تبدیل خواهد شد.
به گزارش ایراسین، روح الله عباسپور در این باره افزود: طرح 
توس��عه و تولید پایدار زنجیره فولاد فولاد به دلیل مش��کلات 
به وجود آمده در ارائه ش��مش ب��رای مصرف کنندگان داخلی 
تدوین ش��د. زیرا بر اس��اس قانون، تولیدکنندگان فولاد باید 
۶۰درصد از طریق بورس عرضه و مابقی آن را صادر می کردند. 
وی ادام��ه داد: این درحالی اس��ت که ش��رکت های بزرگ 
۸۰ درص��د محصولات خ��ود را صادر کردن��د و ۲۰ درصد را 

برای مصرف کنندگان گذاش��تند و نوردکاران دچار مش��کل و 
زنجیره های تولید تعطیل شدند. 

عباس��پور افزود: از طرف��ی آنها مواد اولی��ه را بالاتر از نرخ 

ف��وب خلیج فارس به مصرف کنن��دگان داخلی فروختند و در 
نتیجه بازارهای صادراتی خود را از دس��ت دادند و اوکراین و 
افغانستان محصولات نوردی را به این بازارها بفروش رساندند. 
به گفته وی، در نتیجه این اتفاقات، مجلس شورای اسلامی 
طرحی برای بازار فولاد ارائه داد که بر اس��اس آن تنها زمانی 
که نیاز داخل کش��ور برطرف شد، فولادسازان مازاد محصول 
خود را صادر کنند. اکن��ون صحبت هایی با فولادی ها در این 
زمینه انجام ش��ده و طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد 
در مجل��س تصویب ش��د و اکنون آماده اس��ت که به صحن 

مجلس بیاید و بررسی های آن انجام شود. 
عباس��پور افزود: طرح مجلس زمانی که به تصویب برس��د 
تبدیل به قانون خواهد ش��د و بعد از تصویب و مشخص شدن 

بودج��ه این طرح به مجلس خواهد آمد و بعد از آن تبدیل به 
قانون می شود.

عباس��پور همچنین درباره بررس��ی تاثیر ارز تک نرخی در 
بودجه ۱۴۰۰ بر طرح توس��عه و تولید پای��دار زنجیره فولاد، 
اظهار کرد: مجل��س زمانی که لایحه بودجه را رد کرد، دولت 
دلار ۱۱۵۰۰ پیش بینی کرده بود و همچنین ارز ۴۲۰۰ برای 

کالای اساسی در نظر گرفته شده بود.
وی افزود: اما در این حوزه رانت ایجاد شده بود و کمیسیون 
تلفیق بودجه اعلام کرد، ارز باید تک نرخی و ۱٧۵۰۰ باش��د 
باز این موضوع رد شد و در نهایت با تعامل صورت گرفته برای 
۶ ماه فرصت داده ش��د ارز ۴۲۰۰ در اختیار دولت قرار بگیرد 

تا کالاهای اساسی وارد شود. درنتیجه ارز تک نرخی نیست.

تبدیل طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد به قانون 

گروه معدن

مدیرعام��ل فولاد مبارکه اصفهان از تأس��یس 
چهارمین هلدینگ این شرکت به منظور کمک به 

تأمین مالی پروژه های کشور خبر داد.
حمیدرضا عظیمیان در مراس��م بازدید رئیس 
دفتر رئیس جمهوری از ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفهان اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
تاکنون 3 هلدینگ در زمینه های مختلف تحصیل 
یا تأس��یس کرده و اکنون ب��ا دریافت مجوزهای 
لازم از سازمان بورس و بانک مرکزی، چهارمین 

هلدینگ آن )مالی( تأسیس شده است.
وی ب��ا بیان اینکه وزیر صنعت، معدن وتجارت 
پی��ش از ای��ن از تعریف پروژه های��ی مجموعا به 
ارزش ۱۰۰ هزار میلیارد تومان خبر داده، افزود: 
ای��ن هلدینگ ش��امل ۱۰ ش��رکت زیرمجموعه 
ش��امل ش��رکت های س��بدگردان، کارگ��زاری، 
رتبه بندی، بیمه، بانک و صرافی است که با هدف 
کمک به تأمین مالی پروژه های کش��ور تأسیس 

شده است.
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان با 
بیان اینکه این ش��رکت مشکلی در زمینه تأمین 
مال��ی پروژه های خ��ود ندارد اظهار ک��رد: فولاد 
مبارک��ه اصفهان با اعتبار بالایی که در بازار دارد 
می توان��د منابع مالی موردنیاز پروژه ها را در بازار 

جمع آوری و در اختیار دولت قرار دهد.
عظیمیان با اش��اره به س��خن رئیس جمهوری 
مبن��ی بر ترجی��ح منافع ملی بر منافع ش��رکت 
فولاد مبارکه اصفهان، تصریح کرد: در راس��تای 
مس��ئولیت اجتماع��ی ای��ن ش��رکت، در س��ال 
۹٧ مبل��غ ۵ میلیارد تومان، در س��ال ۹۸ مبلغ 
۱۰میلیارد تومان و در سال ۹۹ مبلغ ۱۵ میلیارد 
توم��ان در قالب کمک ه��ای اجتماعی پرداخت 
شده اس��ت. به علاوه، پس از سیل سال گذشته، 
مبلغ ۵۰ میلیارد تومان به این امر تخصیص داده 

شد.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه اصفهان تنها به 
فکر س��ود خود نیست و معتقد است باید همواره 
در کنار مردم و دولت باش��د، خاطرنش��ان کرد: 
تاکنون ۱۵۰ میلیارد تومان از سوی این شرکت 
برای مقابله با کرونا تخصیص داده شده که از این 
مقدار در حدود ۱۱٧ میلیارد تومان به تجهیزات 
مورداستفاده در بیمارستان های استان تخصیص 

یافته است.
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان با 
بیان اینکه این ش��رکت اکنون ۹ پروژه به ارزش 
۵۰هزار میلیارد تومان در دستور کار دارد، گفت: 
اج��رای این پروژه ها به اش��تغالزایی ۵۰ هزار نفر 
به صورت مستقیم و غیرمستقیم، در همه مناطق 
کش��ور، از هرمزگان و خوزس��تان گرفته تا یزد، 
چهارمح��ال و بختیاری و کرم��ان، منجر خواهد 

شد.
عظیمیان خاطرنش��ان کرد: علاوه بر آنچه ذکر 
شد، اس��لب گازترش برای نخستین بار در کشور 
در شرکت فولاد مبارکه اصفهان تولید شد و این 
امر باع��ث اجرای اس��تراتژیک ترین پروژه دولت 
تدبیر و امید ش��د. همچنی��ن اخیرا نوع جدیدی 
از اس��لب تولید کردیم که طرح های انتقال گاز و 

نفت را از گوره به جاسک عملیاتی کرد.
وی با اش��اره به تلاش ف��ولاد مبارکه اصفهان 
در راس��تای امیددهی به مردم اظهار کرد: ما به 
توصیۀ مق��ام معظم رهب��ری و رئیس جمهوری 
هم��واره به دنبال پمپ��اژ امید و رف��ع نگرانی از 
تحریم ه��ا بوده ایم تا مردم را همچن��ان امیدوار 

نگه داریم.
مدیرعامل ش��رکت فولاد مبارک��ه اصفهان به 
پ��روژه نورد گرم ش��ماره ۲ پرداخت و گفت: در 
س��ال های اخیر ف��ولاد مبارکه اصفه��ان همواره 
پیش��گام تحولات بزرگ در زمینه صنعت فولاد 
بوده است. طرح نورد گرم شماره ۲ و به روزرسانی 
و همگامی با تولیدکنندگان بزرگ جهان ازجمله 
طرح ه��ای بزرگ مط��رح در این زمین��ه بوده و 
امروز طرح تحول دیجیتال فولاد مبارکه اصفهان 

تازه ترین گام این شرکت است.
وی افزود: اجرای طرح نورد گرم شماره ۲ قرار 
اس��ت این ش��رکت را در افق ۱۴۰۴ به رتبه ای 
برساند که نه تنها تأمین کننده نیاز داخلی باشد، 

بلکه همگام و هم راس��تا ب��ا اقتصاد جهانی پیش 
رود. در واق��ع این گروه بزرگ تولیدی و صنعتی 
معتقد است درصورتی  که بر مبنای طرح تحول 
دیجیتال حرکت نکند، ممکن اس��ت مزیت های 
خود را از دس��ت بدهد و حت��ی در بازار داخلی 
نیز یارای رقابت با دیگر تولیدکنندگان را نداشته 
باش��د؛ پس طرح تحول دیجیت��ال الزامی برای 

بقاست و باید اجرایی شود.
عظیمی��ان ب��ه نق��ش و جایگاه ش��رکت های 
دانش بنی��ان در طرح تح��ول دیجیتال پرداخت 
و گفت: ش��رکت های دانش بنیان و استارت آپ ها 
در طرح تحول فولاد مبارکه اصفهان نس��بت به 
سایر مناطق دنیا، جای بس��یار بازتری برای کار 
دارند. باید توجه کنیم که ایران تحریم اس��ت و 
به فضاهای بیرونی و دانش کسب ش��ده و تجارب 
خارج از ایران به راحتی و به میزان موردنیاز خود 

دسترسی ندارد.
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان افزود: در این 
راه، با فراخوان های انجام ش��ده و ارسال اعلامیه 
ب��رای هم��ه ش��رکت های ایرانی، اف��راد نخبه و 
نخبگان، از آنان درخواست می کنیم که همراه ما 
باشند؛ به خصوص اینکه این راه برای ما به صورت 
کامل شناخته ش��ده نیس��ت و اس��تفاده از خرد 
جمعی در این راه و به کارگیری ایده های خلاقانۀ 
افراد نخبه و شرکت های دانش بنیان می تواند در 
این زمینه راهگش��ا باش��د و مفاهیم جدیدی را 

برای ما ایجاد کند.
عظیمیان به آغاز عملی��ات اجرایی پروژه های 
اولوی��ت دار ط��رح تح��ول دیجیتال اش��اره کرد 
و اف��زود: پروژه های تعریف ش��ده ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان در ابتدای س��ال آینده در حوزه 
امنی��ت اطلاعات و پروژه های زیرس��اختی مانند 
خودران کردن وس��ایل نقلیه، به ویژه جرثقیل ها 
و متصل کردن تجهیزات و ماشین های عملیاتی 
فعال، هوشمندسازی انبارها و دارایی های موجود 
در فولاد مبارکه اصفه��ان خواهد بود. همچنین 
با توجه به ابعاد و گس��تردگی این پروژه ها، برای 
اتمام آنها یک بازه زمانی ۲۰س��اله تعریف ش��ده 
اس��ت؛ اما امید داریم در س��ال آینده بتوانیم از 
مناف��ع و برکات اجرای این پروژه ها در ش��رکت 

فولاد مبارکه اصفهان بهره مند شویم.
وی گفت: الگو و ش��عار این پ��روژه اولویت دار، 
طرح تحول دیجیتال فولاد مبارکه اصفهان است 
ک��ه عملیات اجرایی آن با حضور محمود واعظی 
رئیس دفتر و سرپرس��ت نهاد ریاست جمهوری 

آغاز شد.
نگذاریم فولاد مبارکه قربانی مسائل  �

سیاسی شود
محمود واعظی، رئی��س دفتر رئیس جمهوری 
گفت: همه ما وظیفه داریم نگذاریم فولاد مبارکه  
اصفهان که یک مجتمع توانمند تولیدی اس��ت، 

قربانی مسائل سیاسی شود.
وی با بیان اینکه این شرکت یکی از شرکت های 
بزرگ و موفق کشور است، اظهار کرد: همه با هم 

بای��د تلاش کنیم تا چنی��ن مجموعه بزرگی که 
در اصفهان و کش��ور قادر به خدمت در ۲ بخش 
تولید و اش��تغال است، به دلیل مسائل سیاسی و 
رقابت های این چنینی، همچون بسیاری از موارد 
دیگر، قربانی نش��ود. باید ای��ن وحدت و همدلی 
حفظ ش��ود. این مس��ئله وظیفه من، اس��تاندار 

اصفهان و نمایندگان این شهر است.
وی ب��ا مثب��ت ارزیابی ک��ردن ط��رح تحول 
دیجیتال ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان تصریح 
ک��رد: نتیجه اجرای ط��رح مش��ابهی در وزارت 
ارتباطات ایجاد فضای مجازی است که به واسطۀ 
آن موفق ش��دیم بخش عظیم��ی از مردم را در 
خانه نگه داریم تا پروتکل های بهداش��تی رعایت 
شود. اکنون این فضای مجازی می تواند بسیاری 

از مشکلات را حل کند.
رئی��س دفت��ر رئیس جمه��وری ب��ا تأکید بر 
اینک��ه این رویداد سرنوش��ت همه را مش��خص 
می کند، گفت: اگر بخواهیم ب��ا راه حل میانبری 
اقتص��اد خود را نج��ات دهیم، چ��اره ای نداریم 
ج��ز اینکه به س��مت اقتصاد دیجیت��ال حرکت 
کنیم؛ بنابراین نه تنه��ا هزینه های این بخش در 
واقع هزینه نیست، بلکه س��رمایه گذاری است و 
به مراتب نس��بت به هزینه ای که در بخش خرید 
ماش��ین آلات می ش��ود، اثرگذارتر اس��ت. علاوه 
بر این،  چنی��ن اقدامی تحولات��ی در بازار تولید 
و ف��روش ایجاد می کند که می تواند سرنوش��ت 

هلدینگ فولاد مبارکه اصفهان را تغییر دهد.
واعظی ادامه داد: به عقیده من نیروی انس��انی 
مناس��ب در داخل کش��ور وجود دارد، اما کشف 
نشده است. در این حوزه ما هرجا سرمایه گذاری 
کرده ایم، بیش از آنچه انتظار داش��ته ایم نیروی 
انسانی متخصص و قادر به ایجاد تحول در داخل 
کشور وجود داشته است. جوانان ما نه تنها آبروی 

ما، بلکه آبروی ایران را خریده اند.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه در س��ال ۹۲، حدود ۵۵ 
ش��رکت دانش بنیان وجود داش��ت، خاطرنشان 
ک��رد: درحال حاض��ر ۵ ه��زار و ۵۰۰ ش��رکت 
دانش بنی��ان در کش��ور وجود دارد ک��ه تحولی 
بزرگ محسوب می شود. در 3 سال اخیر که همه 
کش��ورهای دنیا درهای خود را به روی ما بسته 
بودند، همه نیازهای م��ا از طریق همین جوانان 

تأمین شد؛ بنابراین باید به آنها اعتماد کرد.
رئی��س دفتر رئیس جمهوری در ب��دو ورود به 
این مجموع��ه صنعتی و پیش از حضور در آیین 
آغاز اجرای عملی��ات پروژه های تحول دیجیتال 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان، با حضور بر مزار 
ش��هدای گمنام این مجتمع، با قرائت فاتحه یاد 
و خاطره این ش��هدای گمنام را گرامی داش��ت. 
واعظی همچنی��ن از بخش های مختلف مجتمع 

فولاد مبارکه اصفهان بازدید کرد.
موفقی�ت ف�ولاد مبارک�ه در ط�رح  �

تحول دیجیتال
رسول سرائیان، مدیرعامل شرکت ایریسا گفت: 
سرمایه گذاری در نیروی انسانی زیربنای موفقیت 

فولاد مبارکه اصفه��ان در طرح تحول دیجیتال 
اس��ت. وی به اهمیت تحول دیجیتال در صنعت 
ف��ولاد جهان و ضرورت توس��عه آن در ش��رکت 
ف��ولاد مبارکه پرداخ��ت و توضیح داد: مهم ترین 
مسئله این است که دورنمای ما در ۵ سال آینده 
چیس��ت و در مسیر آن با چه چالش هایی مواجه 
خواهیم بود؛ چراکه بقا و تداوم حیات در صنعت 
اس��تراتژیک فولاد از دغدغه های اساسی مدیران 

است.
س��رائیان افزود: از یک س��و، موضوعات رقابت 
و ص��ادرات، مس��ائلی بس��یار جدی و اساس��ی 
برای آیندۀ بازار اس��ت و از س��وی دیگر، میزان 
رضایت مندی مش��تری و الزامات محیط  زیستی 
و تنوع محصولات تولیدی از چالش های صنعت 
فولاد در تمام دنیا محسوب می شود تا در نهایت 
محصول تولیدی باکیفیت تر و نرخ تمام شدهکمتر 
زمین��ه ای��ن  در  بیش��تر  انعطاف پذی��ری   و 

رقم بخورد.
وی، به م��رور تاریخ��ی اهمی��ت انقلاب ه��ای 
صنعت��ی و تأثیر آن ب��ر تولی��د ناخالص داخلی 
)GDP( اش��اره  ک��رد و افزود: در ۱۸۰۰ س��ال 
گذش��ته، 3 انقلاب صنعتی رخ داده و مهم ترین 
رش��د تولید ناخالص داخلی در انقلاب دیجیتال 

محقق شده است.
س��رائیان اف��زود: در س��ال ۱۹۱٧ می��لادی، 
3شرکت فولادی در جایگاه ۱۰ شرکت برتر دنیا 
جا داشتند که ۵۰ سال بعد اثری از آنها نبود؛ این 
در حالی است که از سال ۲۰۱٧ بازار سرمایه در 

اختیار ۵ غول دیجیتالی دنیاست.
وی ب��ه نقش و جایگاه صنعت ف��ولاد در بازار 
سرمایه ایران هم اشاره کرد و افزود: شش شرکت 
ف��ولادی و معدنی در بازار س��رمایه حضور دارند 
که با توجه به ظهور و توس��عه پرش��تاب انقلاب 
صنعتی، پیش بینی می شود این جایگاه در ۵سال 

آینده دستخوش تغییر شود.
مدیرعامل ش��رکت ایریس��ا با تأکید بر شیب 
رش��د غول ه��ای دیجیت��ال گفت: ش��رکت های 
سنتی از این شرکت های دیجیتال فاصله دارند و 
پیش بینی می شود سهم اقتصاد دیجیتال در دنیا 
از ۱۵.۵ درصد در س��ال ۲۰۱۶ به ۲۵ درصد در 
س��ال ۲۰۲۵ افزایش یابد و تح��ول دیجیتال در 
یک بازه ۱۰س��اله، افزایش سرمایه ۱۰۰ میلیون 

دلاری خواهد داشت که بسیار قابل توجه است.
س��رائیان ب��ه انق��لاب چه��ارم صنعت��ی در 
کش��ورهای مختلف اش��اره  کرد و گفت: از سال 
۲۰۱۱ ت��ا ۲۰۱۵ س��رمایه گذاری در این بخش 
تح��ت عناوین مختلف و با اعتب��ار ۲۰۰ میلیون 
یورو تا ۲ میلیارد یورو آغاز شده است تا با تحقق 
پلتفرم های مربوطه، بس��ته ب��ه درگیری صنایع 
بالادستی و پایین دستی، اقتصاد کشورها بین ۴تا 

۱۰ درصد ارتقا یابد.
وی با اش��اره ب��ه اش��تغال زایی ۱۰۰ تا 3۰۰ 
میلیون نفر در مش��اغل وابسته به انقلاب چهارم 
صنعتی افزود: رتب��ه دهم صنعت فولاد ایران در 

جهان نشان می دهد که اگر در این زمینه غفلت 
ش��ود، امکان از دس��ت رفتن این جایگاه چندان 

دور از انتظار نیست.
مدیرعامل ش��رکت ایریسا با اش��اره به ارتقای 
صنعت فولاد اظهارکرد: رقبای اصلی فولادسازی 
ما اعم از تاتا اس��تیل هند، پوسکوی کره جنوبی 
و آرسلورمتال امریکا وارد انقلاب صنعتی چهارم 
ش��ده اند. این در حالی اس��ت که مجمع جهانی 
اقتصاد و مکنزی، باش��گاه »فان��وس دریایی« را 
تش��کیل داده اند و شرکت ها با پیاده سازی موفق 
انق��لاب صنعتی چهارم می توانند به عضویت این 

باشگاه درآیند.
وی اف��زود: ش��رکت ف��ولادی چینی از س��ال 
۲۰۱٧ چشم انداز خود را طراحی کرد و در سال 
۲۰۱۹ به این باش��گاه راه یافت. این امر نش��ان 
می ده��د ما هم با فاصله زمان��ی کمی می توانیم 

خود را به این جایگاه برسانیم.
س��رائیان با اش��اره به رونمایی از طرح تحول 
دیجیت��ال ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در 
۵مردادماه گفت: از شش��م مردادماه، یازده پروژه 
در ای��ن راس��تا تعریف ش��ده و با وج��ود اعمال 
تحریم ه��ا، ب��ا به کارگیری مش��اور بین المللی از 
یک ش��رکت معتب��ر آلمانی درصددی��م که ۲۲ 
پروژه اولویت دار در تحول دیجیتال شرکت فولاد 

مبارکه اصفهان را دنبال کنیم.
وی به احداث مرکز نوآوری تحول دیجیتال در 
پارک پردیس دانشگاه تهران اشاره کرد و گفت: 
این مرکز شتاب دهی، جمع آوری استارت آپ ها و 
توسعه نوآوری شرکت فولاد مبارکه در خردادماه 

سال آینده به بهره برداری می رسد.
مدیرعامل شرکت ایریسا به برگزاری دوره های 
آموزش��ی ب��ا همکاری دانش��گاه اصفه��ان برای 
مدیران شرکت فولاد مبارکه اصفهان هم اشاره ای 
کرد و افزود: دعوت از ش��رکت های دانش بنیان با 
محوریت مفاهیم ه��وش مصنوعی، فناوری های 
نوظه��ور، لجس��تیک هوش��مند و اس��تفاده از 
ایِ آربی آر با تعریف سرمایه گذاری و حمایت مالی 
از دیگر اقدام های شرکت فولاد مبارکه در توسعه 

طرح تحول دیجیتال است.
وی با اش��اره به هش��تگ »فولادین��و« گفت: 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان سنگ بنای انقلاب 
چهارم صنعتی است و با تحول دیجیتال می تواند 
این مهم را به تم��ام گروه های فولادی و صنعت 

کشور تعمیم دهد.
س��رائیان ضمن تقدیر و تش��کر از عظیمیان، 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان از توسعه 
ط��رح تحول دیجیتال اظهار ک��رد: پیمودن این 
مس��یر با توجه به نو بودن مسئله با چالش هایی 
مثل نبود ش��رکت آم��اده و مس��ائل بین المللی 
روبه روست که البته این مسائل حل شدنی است، 
اما موضوع مهم تر کمبود نیروی انس��انی مستعد 

در زمینه تحول دیجیتال است.
وی اضاف��ه کرد: دنیا با کمبود نیروی انس��انی 
مس��تعد دست به گریبان اس��ت. برای نمونه، در 
کشور پرجمعیت هندوس��تان با زیرساخت های 
مطلوب آی تی، برآورد ش��ده اس��ت که در سال 
۲۰۲۱ ب��ه ۲3۰ ه��زار نف��ر متخص��ص امنیت 
سایبری نیاز است. این در حالی است که درآمد 
این اف��راد در تمام جهان بالاس��ت و این امکان 
برای ما فراهم نیس��ت ک��ه از نیروهای خارجی 
بهره مند شویم و از سوی دیگر متخصصان حوزه 
امنیت سایبری جذب کشورهای دیگر می شوند؛ 
بنابراین سرمایه گذاری بر نیروی انسانی زیربنای 

موفقیت ما در طرح تحول دیجیتال است.
مدیرعامل ش��رکت ایریسا با اش��اره به تعریف 
اه��داف کوتاه م��دت، میان م��دت و بلندم��دت 
در ح��وزه تح��ول دیجیت��ال در ش��رکت فولاد 
مبارک��ه اصفه��ان تصریح کرد: در نظ��ر داریم با 
سرمایه گذاری در خانه ریاضیات اصفهان، باشگاه 
رباتیک برای گروه س��نی دانش آموزان تش��کیل 
دهیم و در 3 دانشگاه صنعتی اصفهان، شریف و 
امیرکبیر و شهرستان های صنعتی استان اصفهان 

هم در زمینۀ آموزش سرمایه گذاری کنیم.
وی با تش��کر مجدد از حمایت های مدیرعامل 
محترم ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفه��ان گفت: 
امیدواریم ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در 

۱۴۰۴ به باشگاه »فانوس دریایی« ملحق شود.

تامین مالی پروژه های کشور به کمک فولاد مبارکه

سرمقاله

خبر

فاصله شعار تا عمل
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درخواست خانه معدن برای تضمین سرمایه گذاری افزایش ۱۰ برابری دقت در تهیه نقشه  ژئوفیزیک هوایی 
رئیس سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی وزارت 
صنعت، معدن وتجارت با اشاره به اهمیت حوزه اکتشاف در 
کاهش هزینه ها، بر ضرورت شناسایی ذخایر پنهان معدنی 
جهت تامین مواد اولیه صنایع معدنی در س��ال های آینده 
تاکید کرد و از به روزرس��انی نقشه ها و داده های اکتشافی 

کشور خبر داد.
به گزارش شاتا، علیرضا ش��هیدی، فعالیت های اکتشافی 
را یکی از وظایف اصلی س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کش��ور دانس��ت و با اش��اره به تدوین اطلس منابع 
معدنی کش��ور در اواخر دهه ۸۰ گف��ت: در دهه، ۸۰ تهیه 
زون ه��ای ۲۰ گانه اول و دوم با تمرک��ز بر روی ۱۴ عنصر 
و ب��ا مقیاس ۱۰۰.۰۰۰ :۱ انجام ش��د و ح��دود ۹۴۵ هزار 
کیلومت��ر از مس��احت کش��ور م��ورد مطالعه ق��رار گرفت 
و در اوای��ل ده��ه ۹۰ ب��ه منظ��ور افزایش دق��ت کارهای 
اکتش��افی، بحث تلفیق و مدل س��ازی را روی نقش��ه های 
زمین شناس��ی، نقش��ه های ژئوش��یمی، ژئوفیزیک زمینی، 
ژئوفیزی��ک هوایی، نقش��ه های آلتراس��یون و روی تصاویر 
ماهواره ای با دقت بیش��تری انجام شد که منجر به کاهش 
 مس��احت اکتشاف و در نتیجه کاهش ریسک فعالیت و نرخ 

سرمایه گذاری شد.
رئی��س س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدن��ی، 
هدف گ��ذاری ژئوفیزی��ک هوای��ی را در ح��دود ۲ میلیون 
و ۷۵۰ ه��زار کیلومت��ر خط��ی اع��ام کرد و اظه��ار کرد: 
ت��ا کن��ون در ح��دود ۶۴۰ ه��زار کیلومت��ر خط��ی یعنی 
انج��ام  کش��ور  مس��احت  از  کیلومتر مرب��ع  ه��زار   ۱۵۵ 

شده است. 
وی با اش��اره به اینک��ه پایه ژئوفیزیک هوایی کش��ور بر 
اس��اس الگوه��ای جهانی اس��ت، تاکید کرد: خوش��بختانه 
س��ازمان موفق ش��د فرآیند این کار را بومی س��ازی کند و 
درحال حاض��ر تمام��ی مراحل از برداش��ت تا مدل س��ازی 
)برداش��ت، پردازش، تفصیل، تلفیق و مدل سازی( درداخل 
س��ازمان و توسط کارشناس��ان ایرانی انجام می شود که به 
عنوان یک لایه اطاعتی خوب جهت اکتشاف ذخایر پنهان 

مورد استفاده قرار می گیرد.

بر اس��اس توضیح��ات رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور، تصویربرداری ژئوفیزیک هوایی 
درحال حاض��ر از ارتفاع ۴۰ متری ثاب��ت و خطوط پروازی 
۲۰۰ ت��ا ۲۵۰ متری اس��ت و مقیاس تصاویر گرفته ش��ده 
در ح��دود ی��ک بیس��ت وپنج هزارم اس��ت ک��ه دقت آن 
 ۱۰برابر نس��بت به آخرین نقشه تهیه ش��ده، افزایش پیدا 

کرده است. 
ش��هیدی یکی از مهم ترین دستاوردهای سازمان در یک 
س��ال گذشته را تقویت ارتباط با بخش خصوصی دانست و 
تصریح کرد: و درحال حاضر با شرکت های خصوصی مطرح 
در سطح کشور ارتباط و همکاری خوبی شکل گرفته است. 
وی با اش��اره به اهمیت اکتش��اف ب��رای صنایع معدنی، 
یکی از دغدغه های صنایع معدنی را تامین سنگ به عنوان 
خ��وراک اولیه عن��وان کرد و اف��زود: در کش��ور در حدود 
۲میلی��ارد و ۶۰۰ میلی��ون تن ذخیره قطعی س��نگ آهن 
 وجود دارد و برداش��ت س��الیانه حدود ۹۵ تا ۱۰۰ میلیون

تن است. 
بنابرای��ن در صورت اس��تمرار این رون��د، کمتر از ۲دهه 
آین��ده ذخایر فعلی به اتمام می رس��د، لذا برای اس��تمرار 
زنجی��ره تامی��ن م��واد اولی��ه ش��رکت های فولادس��ازی، 
پی��دا  اهمی��ت  پنه��ان  ذخای��ر  اکتش��اف  و  شناس��ایی 
می کن��د که هم��کاری خوب��ی ب��ا برخی از ش��رکت های 
 معدن��ی در این زمینه ش��کل گرفته که نتای��ج خوبی هم

داشته است.

رئیس خانه معدن ایران در نامه ای خطاب به رئیس 
مجلس شورای اسامی درخصوص مصوبه کمیسیون 
صنای��ع و معادن در ارتباط با ط��رح اصاح موادی از 
قانون معادن، تاکی��د کرد: تصویب این طرح در تضاد 
آش��کار با امنیت س��رمایه گذاری در بخ��ش معدن و 

صنایع معدنی است.
 به گ��زارش خانه معدن ای��ران، محمدرضا بهرامن 
در نام��ه خ��ود خاطرنش��ان کرد: تبصره ه��ای ۴ و ۵ 
ط��رح یاد ش��ده در ص��ورت تصوی��ب، پیام��د رکود 
عمی��ق و توقف توس��عه از جمله اکتش��اف تکمیلی و 
 در نهای��ت خروج س��رمایه از بخش مع��دن را درپی 

خواهد داشت.
وی در ای��ن نامه یادآور ش��ده اس��ت: تصویب این 
ط��رح )به ویژه ب��ا تبصره های مربوطه( حقوق کس��ب 
ش��ده و زحمات چندین س��اله بهره برداران معادن که 
همواره در ش��رایط س��خت اقتصادی از سربازان خط 
مق��دم در عرص��ه تولید، توس��عه و اش��تغال بوده اند، 
تضییع خواهد ش��د و در نهایت مش��کات حقوقی و 
 قضای��ی متع��ددی را در این زمینه ب��ه وجود خواهد 

آورد.
رئی��س خانه مع��دن ای��ران در این نام��ه از رئیس 
مجلس شورای اسامی درخواست کرده تا به طور ویژه 
طرح )تبصره های مربوطه( مورد رسیدگی قرار گرفته 
و اقدام ه��ای مربوطه ب��رای انجام اصاح��ات لازم با 
رعایت حقوق قانونی دارندگان مجوز و حفظ و صیانت 
از س��رمایه گذاری انجام شده در بخش معدن وصنایع 

معدنی انجام شود.
وی اف��زوده اس��ت: در ش��رایط حس��اس کنون��ی 
ک��ه بخش تولی��د و اقتصاد کش��ور متاث��ر از رکود و 
مش��کات زیادی اس��ت، انتظار می رود شاهد رشد و 
 اعت��ای بخش معدن و صنایع معدنی و تحقق جهش

 تولید باشیم.
رئی��س خانه مع��دن در نامه خود تصوی��ر نامه های 
انجمن س��نگ ایران، کمیته فل��زات رنگین و فرآوری 

خانه معدن، اعتراض ۳۱ نمایندگی خانه معدن ایران 
در سراس��ر کش��ور و ش��ماری دیگر از فعالان بخش 
معدن و صنایع معدنی به مصوبه یاد ش��ده را ضمیمه 

کرده است. 
هم��ه  معدن��ی  »پروان��ه   ،۴ تبص��ره  براس��اس   
بهره ب��رداران فق��ط ب��ه می��زان ذخایر ذکر ش��ده در 
پروانه اکتش��اف معتبر اس��ت و به همان میزان اجازه 
دارن��د از ذخایر مع��ادن مربوطه برداش��ت کنند. اگر 
ذخایر ه��ر معدنی افزایش یابد ذخای��ر افزایش یافته 
متعلق به دولت اس��ت که طبق ای��ن قانون از طریق 
 مزای��ده ب��ه متقاضی��ان صاح��ب صاحی��ت واگذار 

می شود«.
کمیس��یون  س��خنگوی  فی��روزی«  »حج��ت الله 
در  اس��امی  ش��ورای  مجل��س  مع��ادن  و  صنای��ع 
اص��اح  کلی��ات ط��رح  تصوی��ب  از  نه��م دی م��اه 
 م��وادی از قان��ون معادن در جلس��ه این کمیس��یون 

خبرداد. 
وی گفت: بررس��ی ط��رح اصاح م��وادی از قانون 
مع��ادن کش��ور در دس��تورکار ای��ن کمیس��یون بود 
ک��ه توس��ط کمیته مع��ادن کمیس��یون ب��ه منظور 
مع��دن،  بخ��ش  از ظرفیت ه��ای  بیش��تر  اس��تفاده 
تعیی��ن تکلی��ف مع��ادن ثب��ت ش��ده و دارای پروانه 
ارائ��ه  و  طراح��ی  دیگ��ر  م��وارد  و  غیر فع��ال   ام��ا 

شده است.

قوانین معدنی نیازمند اصلاح
گروه معدن

مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی کانی فرآوران 
تهران گفت: مهم ترین مزیت واحد فلوتاس��یون 
س��یار، ف��رآوری ماده معدنی در ه��ر منطقه ای 
اس��ت که این ام��ر، هزینه ه��ای حمل ونقل را 

کاهش می دهد.
علی س��ه دهی در گفت وگو با فل��زات آناین 
اظه��ار کرد: درحال حاضر، ۲ مش��کل اساس��ی 
در صنعت س��رب و روی کش��ور وجود دارد که 
به مباحث حقوق دولت��ی و عوارض بر صادرات 
برمی گردد. ما خواس��تار لغو عوارض بر صادرات 
که کاما خاف قانون اس��ت، هستیم و از سوی 
دیگر، حقوق دولتی را نیز مطابق فرمول مربوط 
به س��ال های ۱۳۹۷ است دریافت کنند. چراکه 
هم اکنون حقوق دولتی چند برابر افزایش یافته 
و بر اس��اس میزان تولید کنس��انتره محاس��به 
می ش��ود. این اتفاقات سبب شده تا همه فعالان 
ای��ن صنعت ازجمله خانه معدن و تش��کل های 
معدنی به این موضوع، معترض ش��وند و نتیجه 
آن نی��ز چیزی ج��ز افول فعالیت ه��ای معدنی 

نخواهد بود.
وی اف��زود: معادن س��رب و روی ب��زرگ به 
ص��ورت کام��ل در اختیار دولت ق��رار دارد و با 
مش��کل خاصی مواجه نیستند اما معادن سرب 
و روی کوچک مقیاس عمدت��ا در اختیار بخش  
خصوصی و یا معدن داران محلی قرار گرفته اند. 
طبیعی اس��ت با وجود افزای��ش بی اندازه میزان 
حقوق دولتی معادن، عوارض صادرات، معدن دار 
ادامه فعالیت خود را مقرون به صرفه و مناس��ب 
ندی��ده و ممکن اس��ت معدن خ��ود را به یک 
معدن دار بزرگتر بفروش��د و یا معدن را به حال 

خود رها کند.
این فعال صنعت س��رب و روی در پاس��خ به 
س��والی مبنی بر اینکه برای فعال سازی معادن 
کوچک مقیاس چه تدابیری باید اندیشیده شود، 
گفت: متاس��فانه مش��کات یاد شده، به خودی 
خود باعث ش��ده تا مع��ادن کوچک مقیاس غیر 
فعال ش��وند. فعال س��ازی این معادن منوط به 
وجود برخی مش��وق ها اس��ت. با تک��رار کردن 
ش��عارهای دولت��ی نمی ت��وان ای��ن مع��ادن را 
فع��ال کرد و دوب��اره به چرخ��ه کار بازگرداند. 
درحال حاضر، بیش از صد معدن س��رب و روی 
در کش��ور غیر فعال اس��ت. باید برای انجام این 
کار، مش��وق صادر شود نه اینکه برای کسی که 
اقدام ب��ه راه اندازی بک مع��دن غیرفعال کرده 

است، جریمه صادر شود! 
سه دهی ادامه داد: با وجود این وضعیت، برای 
اینکه معادن کوچک مقیاس دوباره فعال شوند، 
باید کمک ها و تسهیات ویژه ای از جانب دولت 
به آنها اختصاص داده ش��ود که بتوانند مس��یر 
تولی��د را بپیمایند؛ در غیر این صورت، در مدت  
زم��ان کوتاهی دوباره غیر فعال خواهند ش��د و 
عم��ا تمام زحماتی که برای احی��ا و راه اندازی 
مجدد این معادن کشیده  شده است، به سادگی 
از بین می رود که این به خاطر قوانینی است که 

از س��وی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت صادر 
شده است و باعث توقف کارها می شود.

ح�ل معض�ل تامی�ن م�واد اولی�ه با  �
احیای معادن

مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی کانی فرآوران 
تهران در این رابطه ک��ه معادن کوچک مقیاس 
تا چه اندازه در حل مش��کل تامی��ن مواد اولیه 
صنع��ت س��رب و روی می توان��د موثر باش��د، 
عن��وان کرد: اگ��ر عوارض صادراتی برداش��ته و 
حقوق دولتی تعدیل ش��ود، طبیعتا اس��تخراج 
معادن افزایش می یاب��د و در نتیجه، مواد اولیه 
مورد نی��از کارخانجات لیچینگ و ذوب به وفور 
موجود و تامین آن س��هل خواهد بود البته این 
منوط به قیمت گذاری واقعی نیز اس��ت. چراکه 
اکنون به علت وجود عوارض صادراتی، متاسفانه 
نرخ واقعی دیده نمی ش��ود و معدن داران مجبور 
هس��تند تا ع��وارض را به عنوان یک خس��ارت 
بپذیرن��د و خاک معدن��ی را کمتر از نرخ واقعی 

به فروش برسانند.
وی ادامه داد: می توان ب��ه صراحت ادعا کرد 
که کش��ور ایران از نظر منابع سرب و روی غنی 
بوده و این در صورتی اس��ت که متاسفانه خاک 
معدن��ی از کش��وری مثل ترکیه به ای��ران وارد 
می شود و از س��وی دیگر، شاهد آن هستیم که 
تولیدکنندگان شمش سرب و روی با بهره گیری 
از ان��رژی ارزان، در ازای خاک معدنی وارداتی، 
محصول خ��ود را به ترکیه ص��ادر می کنند. در 
حقیقت، ما رانت برق را به کش��ورهای همسایه 
می دهی��م و اجازه نمی دهی��م آن  طور که باید، 
مواد معدنی در داخل کش��ور تولید ش��وند. اگر 
ظرفیت بالقوه تولید ماده معدنی داخل کش��ور، 
فعال ش��ود، قطعا نیازی به واردات مواد اولیه از 
کش��ورهای دیگر نخواهد بود. با تولید ش��مش 

س��رب و روی از مواد اولیه داخلی، ارزش افزوده 
به داخل کشور برمی گردد.

ادارات دولتی سد راه معادن �
س��ه دهی در خص��وص میزان اکتش��افات در 
حوزه سرب و روی کشور، تصریح کرد: متاسفانه 
تاکن��ون آن میزان که باید، اکتش��افات در این 
حوزه صورت نگرفته اس��ت؛ در حالی که ذخایر 
سرب و روی بسیار زیادی در کشور وجود دارد. 
در انجم��ن مع��دن کاران س��رب و روی ایران، 
بررس��ی شد که در ایران، ۵ منطقه بزرگ سرب 
و روی ب��ه غیر از منطقه زنجان وجود دارد. این 
س��وال پیش می آید که چ��را در این مناطق، به 
ص��ورت جدی عملیات اکتش��اف انجام نش��ده 
 اس��ت و ی��ا چرا تع��داد زیادی از مع��ادن فعال 

نشده اند؟
 پاسخ این سوال آن است که به محض اینکه 
معدن داران اق��دام به انجام مراح��ل لازم برای 
راه اندازی و بهره برداری می کنند، به س��رعت از 
طرف نهادهای دولتی مش��مول قوانین نادرست 
مانند پرداخت عوارض می ش��وند ک��ه این امر، 
سبب دلسرد شدن معدن داران و دست کشیدن 

از ادامه فعالیت می شود.
وی مطرح ک��رد: درحال حاضر، به علت اینکه 
میزان مشوق های معدنی کافی نیست، سرمایه ها 
به س��مت حوزه هایی مانند ساختمان سازی در 
کشورهای دیگری مانند ترکیه سرازیر می شود 
زیرا از س��وی این کش��ورها تس��هیات ویژه ای 
ب��ه س��رمایه گذاران اعطا می ش��ود. در حقیقت 
اگ��ر دولت مانعی بر س��ر راه مع��دن کاری قرار 
نده��د، بخش خصوصی به ص��ورت خودجوش 
هزین��ه انج��ام عملی��ات و مطالعات اکتش��افی 
را پرداخ��ت خواه��د ک��رد. نمونه یک مش��وق 
خوب حتی می تواند برداش��ته شدن عوارض به 

طور کامل و نصف ش��دن می��زان حقوق دولتی 
 معادن کوچک مقیاس س��رب و روی از س��وی 

دولت باشد.
این فعال صنعت س��رب و روی در پاس��خ به 
س��والی مبنی بر اینکه قانون آزادسازی معادن 
غیرفعال که در مجلس مطرح ش��ده است، چه 
عواقبی برای معدن کاران در بر خواهد داش��ت، 
تصریح کرد: در ابتدا باید مش��خص شود مقصر 
غیر فعال بودن معادن چه کس��ی یا چه کسانی 
هس��تند؛ به عن��وان مثال، س��ازمان هایی مثل 
محیط زیس��ت، منابع طبیعی، س��ازمان میراث 
فرهنگی و گردش��گری کشور، س��ازمان انرژی 
اتمی، فرمانداری ها، بخش��داری ها، وزارت راه و 
شهرسازی، اداره گاز و... هر کدام که یک معدن 
در نزدی��ک خود بیابند، روند کار آن را به نوعی 

متوقف و یا کند می کنند. 
معدن کار قص��د ادامه فعالیت خود را دارد اما 
از ط��رف آن نهاد مجوز ادام��ه فعالیت دریافت 
نمی کن��د و این حق یک معدن کار نیس��ت که 
پروان��ه معدن را ضبط کنن��د و نگذارند فعالیت 
داشته باشد. باید اس��تانداردها در سازمان های 
یاد شده به طور جدی اصاح و مطابق قوانین و 

استانداردهای بین المللی به روزرسانی شود.
دیگ��ر،  کش��ورهای  در  ک��رد:  اضاف��ه  وی 
س��ازمان های مربوط به آب، گاز، محیط زیست 
و... هرگ��ز مانع��ی بر س��ر راه فعالی��ت معادن 
ایج��اد نمی کنن��د و در عوض، زیرس��اخت های 
لازم را فراه��م می آورن��د ام��ا در ای��ران، عمده 
معادن غی��ر فعال در اثر مش��کاتی که ادارات 
 دولتی برای آنها ایجاد کرده اند، به این وضعیت 

دچار شده اند.
 اگر معدن غیر فعالی وجود داشته باشد که از 
طرف هیچ یک از سازمان های دولتی تحت فشار 

نبوده و تولید لازم را نداش��ته است، باید حتما 
فرآیند آزادسازی آن صورت پذیرد.

واحد فلوتاسیون سیار ایرانی ساختیم  �
کان��ی  مهندس��ی  ش��رکت  مدیرعام��ل 
فرآوران ته��ران در خصوص واحد فلوتاس��یون 
در  م��ا  ک��رد:  عن��وان  آن،  مزای��ای  و  س��یار 
 ش��رکت مهندس��ی کان��ی ف��رآوران ته��ران،
 ب��رای نخس��تین بار، واحد فلوتاس��یون س��یار 
کام��ا ایرانی س��اختیم که البته در س��ال های 
گذش��ته، در ایران وجود داش��ت ام��ا چون به 
ص��ورت مطلوب ب��ا ش��رایط محیط زیس��تی 
 ای��ران س��ازگار نب��ود، عما به ش��کل س��یار 

عمل نمی کرد. 
این واحد در ابتدا در اس��تان ی��زد راه اندازی 
ش��ده و فع��ال بود ام��ا بعد از مدتی به اس��تان 
کرم��ان انتقال پیدا ک��رد و در ادامه قصد داریم 
این واحد را به شهرس��تان طبس منتقل کنیم. 
 از مزای��ای ای��ن واح��د، جابه جای��ی راحت آن 

است. 
و  کارگ��ران  کارخان��ه،  ای��ن  در  همچنی��ن 
مهندسان، آموزش لازم را برای فعالیت دیده اند 
وبه همراه کارخانه ب��ه هر منطقه ای که مدنظر 

باشد، منتقل می شوند. 
هم��ه اج��زای لازم برای ای��ن کارخانه اعم از 
ژنراتور برق، آزمایش��گاه، قس��مت های مختلف 
تولیدی نیز یا س��یار هس��تند و یا قابلیت سیار 
ش��دن را دارند. سه دهی اظهار کرد: مزیت مهم 
واحد فلوتاسیون س��یار این بوده که قادر است 
در ه��ر منطق��ه ای ق��رار بگیرد و م��واد معدنی 
موج��ود در آن منطقه را ف��رآوری کند که این 
عمل باع��ث می ش��ود آن معادن هزین��ه ای را 
 ب��رای انتقال خاک معدنی به واحدهای فرآوری 

متحمل نشوند. 

 عمر معادن بزرگ
 ۱۸ سال دیگر تمام می شود

اس��تاندار کرمان گف��ت: متاس��فانه برخی از 
معادن استان که به آنها افتخار می کنیم و کلی 
صنایع بالادستی و پایین دستی برای آنها ایجاد 
کردیم کارشناسان اعام کرده اند که این معادن 
خیلی دوام بیاورند ۱۸ سال دیگر است بنابراین 

نباید نگاه کوتاه مدت داشته باشیم.
ب��ه گ��زارش ماین نی��وز، عل��ی زینی وند در 
جلس��ه ش��ورای معادن اس��تان کرم��ان گفت: 
شان شوراهای اس��تان همچون شورای معادن، 
شورای توسعه و برنامه ریزی و... کار کارشناسی 
نیست مگر در مواردی که دستگاه های نظارتی 
یا س��ایر نهادها به مصوب��ات کارگروه های ذیل 
رب��ط ای��ن ش��وراها ایرادتی وارد کنن��د که در 
 این ش��وراها به صورت ش��فاف ب��ه این موضوع 

پرداخته شود.
وی ادامه داد: کارگروه های ذیل این ش��وراها 
کاره��ا را به ص��ورت کامل کارشناس��ی کنند 
به طوری که ما حداقل تغییرات در مصوبات آنها 

داشته باشیم.
اس��تاندار کرمن با بیان اینکه اس��تان کرمان 
یک اس��تان معدنی اس��ت، اظهار کرد: همه ما 
موظفیم که حداکثر استفاده قانونی در راستای 
بهره مندی اس��تان و مردم اس��تان و همچنین 
مناطق��ی ک��ه معادن در آنها هس��تند داش��ته 
 باش��یم در غیر ای��ن  صورت به اس��تان اجهاف

کرده ایم.
وی ب��ا انتق��اد از خام فروش��ی عن��وان کرد: 
بس��یاری از درآمدهای معادن به خارج اس��تان 
می رود که باید نهایت اس��تفاده را در راس��تای 
توس��عه اس��تان به عم��ل بیاوریم و متاس��فانه 
قان��ون اختصاص ۱۵ درصد از س��هم معادن به 
توس��عه مناطق خیلی در استان کرمان محقق 
نشده است و این مختص استان ما نیست اما ما 
پیگیری های خود را کرده ایم ولی به دلایلی این 
موضوع در هیچ یک از اس��تان به صورت کامل 

محقق نشده است.
زینی ون��د اختص��اص حداق��ل ۲۰ درصد از 
درآمد معادن را یک ظرفیت خوب ارزیابی کرد 
و اف��زود: مهم ترین ظرفیتی که اس��تان کرمان 
می توان��د از آن بهره بگیرد همی��ن ۲۰ درصد 
معافی��ت حق��وق دولتی معادن اس��ت که باید 
کارگروه های آن فعالانه تر از گذش��ته تش��کیل 
و به ص��ورت مت��وازن در کل اس��تان طرح ها و 
پروژه های که می توان از این ظرفیت اس��تفاده 

کرد، احصاء کنند.
وی با اشاره به اینکه باید از قانون یک درصد 
س��هم مع��ادن ب��رای محیط زیس��ت و کاهش 
آلایندگی اس��تان به خوبی استفاده کند، افزود: 
باید از طرح های پژوهشی دانشگاه برای استفاده 
و بهره برداری بیش��تر از معادن و باطله های آنها 

سود جست.
اس��تاندار کرمان بیان کرد: بدترین آفتی که 
در استان داریم این است که معادن بزرگ مثل 
معادن سنگ آهن، زغال س��نگ، مس و... چون 
خصوصی نیس��تند اینکه س��هم های که قانون 
برای معادن مکلف ک��رده پرداخت کنند انجام 
ندهن��د و بگویند فعا بگذارید که درآمد ما بالا 
ب��رود البته ما به جد پیگیر هس��تیم و باید این 
مع��ادن دولتی و نیمه دولت��ی طرح های توجیه 
پذیر خودش��ان و همچنین طرح های توس��عه 

متوازن در کل استان را ارائه دهند.
وی تاکید کرد: اس��تان بای��د روی طرح های 
توجیه پذیر و توس��عه ای معادن نظارت داش��ته 
باش��د تا این گونه نباش��د که ه��ر مدیری آمد 
خام فروش��ی بکند و در دوره وی اعام شود که 
در این دوره درآمد ش��رکت ب��ه این میزان بالا 
رفت اما سوال اینجاس��ت سود آن برای استان 

و کشور چه بوده؟
زینی ون��د افزود: متاس��فانه برخ��ی از معادن 
استان که به آنها افتخار می کنیم و کلی صنایع 
بالادستی و پایین دستی برای آنها ایجاد کردیم 
کارشناسان اعام کرده اند که این معادن خیلی 
دوام بیاورند ۱۸ سال دیگر است بنابراین نباید 

نگاه کوتاه  مدت داشته باشیم.
وی ب��ا تاکید برآنکه صادقان��ه بگویم که خیر 
معادن بزرگ به اس��تان نرس��یده است، اظهار 
کرد: ب��ا توجه ب��ه وزن درآم��د و ثروتی که از 
استان تولید می ش��ود بیایید بگویید که استان 
کرمان چقدر بهره مند ش��ده اس��ت؟ اگر استان 
س��ود برده بود اکنون شاهد این همه نامتوازنی 
توسعه در اس��تان نبودیم و شهرهای ما اینقدر 
بی رن��گ رو و حاش��یه رو به افزای��ش نبودند و 

بیکاری اینقدر زیاد نبود.

خبر
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خط جدید اکسیژن و کوره ذوب ۲۰ تنی شرکت آریان  فولاد 
با سرمایه گذاری بیش از ۲۹ میلیون دلار و ۳۵ میلیارد تومان 
از محل منابع داخلی ش��رکت با حضور علیرضا رزم حس��ینی 

وزیر صنعت ، معدن و تجارت ، به بهره برداری رسید.
به گزارش ایراس��ین، بهمن قاس��می، مدیرعامل ش��رکت 
آریان فولاد در مراسم افتتاح این واحدها در جمع خبرنگاران 
گفت: مجتمع آریان فولاد در ۲ زمین ۱۸۰ و ۲۰۰ هزار متری 
و یک زمین پشتیبانی ۴۵۰ هزار متری و ۱۱۰ هزار متر مربع 
س��الن تولید و با ۲ میلیون تن ظرفیت نوردی شامل ۵ خط 
ن��ورد و ۲۴۰ هزار تن ظرفیت تولید ش��مش ش��امل دو خط 
میلگ��رد ۶۰۰ هزار تنی و دو خط مقاط��ع به ظرفیت ۳۰۰و 
۲۰۰ ه��زار تن، توانایی تولید انواع تیرآهن، نبش��ی، ناودانی، 
ریل و ورق تا عرض ۴۰ سانتی متر و انواع میلگرد و یک خط 
ذوب قوس الکتریکی آلیاژی با ظرفیت ۱۲۰ هزار تن و دو خط 
ذوب القایی با ظرفیت ۱۲۰ هزار تن ) هر خط ۶۰ هزار تن( و 

مجموعا ۲۴۰ هزار تن ذوب را دارد. 
وی ب��ا اش��اره به اینکه کلی��ه خطوط این ش��رکت غیر از 
کوره های القایی توسط کنسرسیومی از معتبرترین سازندگان 
 ،SMS ،جهان مانند توشیبا، نیپون استیل، پومنی، هیوندایی
زیمنس، هیتاچی، ABB، شینکو، میتسوبیشی، ساکایی و... 
به صورت انحصاری و سفارشی ساخته شده که در ایران نظیر 
ن��دارد، افزود: ای��ن تجهیزات باعث می ش��ود محصولات این 
ش��رکت به دلیل اس��تفاده از غلطک های »تنگستن کارباید« 
ب��ا بالاترین اس��تانداردها و مناس��ب ترین قیمت ها در اختیار 
مصرف کننده نهایی قرار گرفته و رضایت مشتری های کاربلد 

را جلب کن��د، به طوری که آریان فولاد تقریبا هیچ مش��تری 
عمومی و دولتی که کیفیت و نرخ مناس��ب کمتر که اولویت 
اول  آنهاس��ت، ن��دارد و افتخار می کنیم انتخاب اول کس��انی 
هس��تیم که از منافع خود دفاع می کنن��د و بابت خریدهای 

خود هزینه می کنند. 
ب��ه گفته وی، این ش��رکت دارای یک خط اکس��یژن پلنت 
ب��ا توانایی تولی��د ۶۰ هزار تن اکس��یژن مای��ع و نیتروژن و 
آرگون اس��ت. قاسمی افزود: آریان فولاد دارای یک خط ذوب 
قوس الکتریک��ی EBT دانیلی با ظرفیت ۵۰۰ هزار تن )کوره 
۷۵ تن( و در س��ایت خ��ود موجود دارد که ق��ادر به اجرای 
مستقل یا ش��راکت در مناطقی است که زیرساخت های مورد 
نیاز مانند برق و مواداولیه را دارا باش��ند. وی اظهار امیدواری 
کرد: خط میلگرد ۶۰۰ هزار تنی که در مرحله تولید آزمایشی 
ق��رار دارد و ۳ ک��وره القایی ۵۰ تنی ب��ا ظرفیت حدود ۴۰۰ 
هزار تن نیز با پیش��رفت فیزیکی بیش از ۸۵ درصد در اوایل 

تابستان سال آینده به بهره برداری برسند. 

از  برخ��ی  همچنی��ن  آریان ف��ولاد  ش��رکت  مدیرعام��ل 
مش��کلات و موانع پیش روی ش��رکت را یادآور شد و تصریح 
کرد: مهم ترین مش��کل ش��رکت تهیه مواداولیه برای خطوط 
نورد و آهن اس��فنجی برای خط ذوب اس��ت که امیدواریم با 
مس��اعدت های مسئولان رفع ش��ده و ظرفیت تولید شرکت 
که هم اکنون با ظرفی��ت کمتر از ۳۰ درصد فعالیت می کند 

افزایش یافته و قادر به فعالیت با حداکثر ظرفیت باشد.
وی همچنین در ادامه از آمادگی این شرکت برای همکاری 
و مشارکت با فعالان حوزه صنایع فلزی و معدنی جهت ادغام 

با هدف افزایش بهره وری و توانمندی ها خبر داد. 
قاس��می با اشاره به این که ش��رکت آریان فولاد اعتقاد دارد 
حداقل دس��تمزدهای تعیین شده از طرف ش��ورای عالی کار 
بس��یار ظالمانه و بی رحمانه پایین است، پیشنهاد کرد مانند 
کلیه کشورهای دنیا سطح دس��تمزد پایه با پولی بین المللی 
تعیین و مثلا حداقل با ۳۰۰ دلار پایه ریزی شود و در صورت 
تغیی��ر نرخ به فوریت و هر ماه نس��بت به تورم و افزایش نرخ 
دلار تعدیل مثبت ش��د. وی معتقد است، این روش پرداخت 
باید ش��امل کلیه خدمات و قیمت ها مانند کرایه حمل ونقل و 
خرده فروش��ی و... ش��ود و در نتیجه سطح معیشت به صورت 
منصفان��ه ای برق��رار بماند و اینکه دائما اس��تدلال می ش��ود 
نماینده کارفرما با افزایش س��طح دستمزد مخالفت می کند، 
قطعا اس��تدلالی خلاف واقعیت و تهمتی غیرواقعی است. وی 
ادامه داد: ما به عنوان ذره ای از دریای کارآفرینی و کارفرمایی 
به تعیین دستمزد پایه غیرمنصفانه و بسیار پایین و دون  شان 
یک زحمتکش به نوبه خود اعتراض داشته و از سطح دستمزد 

پایه حداقل ۳۰۰ دلار و تعدیل ماهانه متناسب با تورم و تغییر 
نرخ دلار حمایت و پش��تیبانی می کنیم. وی افزود: ش��رکت 
آریان فولاد هم اکنون ۹۰۰ نفر نیروی انسانی در اختیار دارد 
و امیدواریم که تا تابس��تان س��ال آینده هزارنفر نیرو به این 
مجموعه اضافه ش��ود و در نهایت این مجموعه ۲هزارنفر نیرو 
را در خود مش��غول داش��ته باش��د. به گفته وی، تنها مشکل 
اساس��ی آریان فولاد بحران تامین مواد اولیه اس��ت. البته هم 
اکن��ون مواد اولیه خ��ود را از طریق ب��ورس تامین می کنیم 
 اما میزان اعرضه مناس��ب نیس��ت و قیمت ها با بازار بس��یار 

متفاوت است. 
قاس��می ادامه داد: درحال حاضر شرکت های بزرگ فولادی 
مواد اولیه همچون آهن اس��فنجی و س��نگ آهن را با قیمتی 
۵۰درصد پایینتر از نرخ جهانی خریداری می کنند و در نتیجه 

این منابع ملی از بین می رود. 
مدیرعام��ل آریان فولاد افزود: درحال حاضر ۳۰درصد رانت 
در ای��ن بازار وجود دارد و بین ۵۰تا ۷۵هزارمیلیارد تومان در 

۱۰ ماهه اخیر رانت به جیب برخی افراد رفته است. 
وی همچنی��ن از افزای��ش می��زان ظرفی��ت تولید در خط 
ن��ورد این مجموعه به می��زان ۶۰۰هزارتن و افزایش ظرفیت 
۴۰۰هزارتنی برای ظرفیت ش��مش ریزی این مجموعه خبر 

داد.
گفتنی است، ش��رکت آریان فولاد در حال حاضر برای ۹۰۰ 
نفر ایجاد اش��تغال ک��رده که پیش بینی می ش��ود درصورت 
فعالیت با ظرفیت مناس��ب، س��طح اش��تغال ب��ه دوهزار نفر 

افزایش یابد.

بهره برداری از خط جدید اکسیژن و کوره ذوب آریان فولاد
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صنع��ت فولاد کش��ور با اینکه در س��ال اخیر 
با مش��کلات ناش��ی از تحریم ها و کرونا دست و 
پنج��ه نرم می ک��رد اما افزای��ش تولید و فروش 
ش��رکت های فولادی نش��ان داد ک��ه هیچ یک 
از این مش��کلات نمی تواند س��د راه فولادسازان 
کش��ور شود. در این میان، شرکت مجتمع فولاد 
خراسان توانست با اتخاذ تدابیر ویژه به خصوص 
در زمینه تامین مواد اولی��ه، بازاریابی و فروش، 
بیش��ترین حاشیه س��ود را در میان فولادسازان 
کش��ور کسب کند که این حاشیه سود در ۹ ماه 
امسال، بیش از حاشیه س��ود شرکت در ۳سال 
گذشته بوده است. در این رابطه »فلزات آنلاین« 
با کس��ری غفوری، مدیرعامل ش��رکت مجتمع 
فولاد خراس��ان به گفت وگو پرداخته که به شرح 

زیر است: 
ش�رکت فولاد خراسان در 9 ماه امسال  �

بالاترین حاشیه س�ود را میان فولادسازان 
کسب کرد. علت این موضوع چیست؟

ش��رکت فولاد خراس��ان در ۹ ماهه امسال با 
کس��ب یک ه��زار و ۹۰۰ میلیارد تومان س��ود، 
میان همه فولادس��ازان کش��ور از نظر حاش��یه 
سود بهترین عملکرد را به ثبت رساند. سود این 
مدت فولاد خراسان معادل سود ۳ سال گذشته 
این ش��رکت یعنی ۱۳۹۶، ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ بود. 
برای کسب این موفقیت قطعا اقدامات متعددی 
صورت گرفته اس��ت. در این رابط��ه با توجه به 
زیرس��اخت هایی که در مجموعه فولاد خراسان 
وج��ود داش��ت، تمهیداتی اندیش��یده ش��د که 
بتوانیم بهترین مواد اولیه با کمترین برج از نظر 
حمل و از نظر کیفیت تامین ش��ود. خوشبختانه 
توانس��تیم عم��ده تامین مواد اولیه را در س��ال 
۱۳۹۹ از منطق��ه س��نگان ص��ورت دادی��م؛ در 
حالی که طی سال های گذشته مواد اولیه فولاد 
خراسان یعنی کنسانتره و گندله از یزد، کرمان، 
کردس��تان و همدان تامین می ش��د. در امسال 
ب��ا تفاهمی که با مع��اون معدنی وزارت صنعت، 
معدن و تج��ارت و ایمیدرو صورت گرفت، مقرر 
شد عمده ماده اولیه ش��رکت یعنی کنسانتره و 

گندله از منطقه سنگان تامین شود.
دیگ��ر اقدام فولاد خراس��ان، تامی��ن به موقع 
قطع��ات و تجهی��زات ب��ود. در ای��ن رابطه نیز 
ف��ولاد خراس��ان فعالی��ت خ��ود را ب��ا توجه به 
ش��رایط تحریمی در بخش بومی س��ازی بیشتر 
کرد و توانس��ت نتایج خوبی از اقدامات مقتضی 
کس��ب کند. این اقدامات به تقدیر رئیس هیات 
عام��ل ایمیدرو از فولاد خراس��ان به دلیل انجام 
بومی س��ازی منجر ش��د. فولاد خراسان در سال 
گذش��ته و امسال موفق ش��د ۱۱ رکورد تولید و 
تامین ماده اولیه سال های فعالیت خود را بهبود 
بخشد. درحال حاضر از نظر ذخیره سازی و تامین 
ماده اولیه یعنی کنسانتره و گندله شرایط بسیار 
مطلوبی به دست آورده ایم. لازم به یادآوری است 
که فولاد خراسان تنها برای چند روز ماده اولیه 
برای تولید در اختیار داش��ت ام��ا اکنون از این 

منظر دیگر دغدغه ای متوجه شرکت نیست.
هم��ه این عوامل باعث ش��دند موفقیت اصلی 
یعن��ی کس��ب س��ود ۱۹ ه��زار میلی��ارد ریالی 
فولاد خراس��ان معادل س��ود ۳ س��ال گذش��ته 
 به دس��ت اید ک��ه ۹۲ درصد از س��ال گذش��ته

بیشتر است.

ص�دور  � ش�اهد  اخی�ر  ماه ه�ای  در 
دستورالعمل ها و شیوه نامه های مختلفی از 
سوی نهادهای گوناگون بودیم. به نظر شما 
بای�د در رابطه با تنظیم ب�ازار چه اقداماتی 

صورت گیرد؟
مس��ائل  و  ش��یوه نامه ها  و  دس��تورالعمل ها 
حاشیه ای این چنینی از یک سال پیش دامن گیر 
صنعت فولاد ش��ده اند. اعتقاد بر این اس��ت که 
ش��رکت های ب��زرگ فولادی در کن��ار هم برای 
رسیدن به هدف گرداندن چرخ اقتصاد کشور در 
کنار یکدیگر در جنگ اقتصادی ایستاده اند. اگر 
قرار اس��ت برای صنعت فولاد کشور تصمیمات 
حیاتی اتخاذ شود، بهتر است ۴ فولادساز بزرگ 
کش��ور ش��امل فولاد مبارکه، فولاد خوزس��تان، 
ذوب آه��ن و فولاد خراس��ان نی��ز در اخذ این 
تصمیمات مش��ارکت داشته باش��ند؛ همان طور 
که مس��ئولان از این شرکت ها انتظار دارند پس 
از اینکه ش��یوه نامه یا دستورالعمل جدید تدوین 
و ابلاغ ش��د، فولادس��ازان از آن حمایت کنند. 
اگر تصمیم بر اس��اس خرد جمعی و با توجه به 
ش��رایط اتخاذ شود، فولادس��ازان از آن حمایت 
خواهند کرد. فولادسازان از عرضه داخلی و آباد 
س��اختن ای��ران در وهله اول اس��تقبال خواهند 

کرد؛ در کنار آن نیازمند صادرات هستند.
در امس��ال ب��ا توجه ب��ه دس��تورالعمل های 
صادره، ش��رکت فولاد خراسان در بخش شمش 
فولاد کاه��ش ۴۹ درصدی و در میلگرد کاهش 
۳۹درصدی داشته اس��ت. در مجموعا ۱۰ ماهه 
امس��ال، ص��ادرات فولاد خراس��ان در امس��ال 
۴۵درصد نس��بت به مدت مش��ابه س��ال پیش 
کاهش یافت. همان طور که پیش از این نیز بیان 
ش��د، فولاد خراسان در امسال از نظر سودسازی 
۹۲ درصد نس��بت به س��ال پیش رش��د داشت. 
اگر صادرات امس��ال فولاد خراسان همانند سال 
گذش��ته محقق می ش��د، چه در زمینه ارزآوری 
برای کش��ور در این ش��رایط تحریمی و چه در 
زمینه سودس��ازی برای مجموعه فولاد خراسان 
ب��ا چندین میلیون نفر س��هامدار خ��رد در کنار 
س��هامداران عمده، دس��تاوردهای خوبی نصیب 

این شرکت و کشور می شد.
با توج��ه ب��ه انتصاب وزی��ر جدی��د صنعت، 
مع��دن و تجارت و نیز معاون��ت معدنی وی که 

س��ال ها تجربه فعالیت صنعت��ی در زمینه فولاد 
دارند، این امر به س��اماندهی ب��ازار کمک کند. 
در جلس��ه مشترکی که با معاونت معدنی برگزار 
شد، رویکردهای مثبتی از سوی این معاونت در 
ارتباط با س��اماندهی زنجیره فولاد مطرح شده 
است. امیدواریم در ادامه این معضلات مربوط به 

شیوه نامه مرتفع شود.
نکته حائز اهمیت این است که فولاد خراسان 
خود را ملزم و متعهد به دستورالعمل ها می داند. 
طب��ق دس��تورالعمل های قبل��ی وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، فولادس��ازان می توانس��تند 
۶۰درص��د از محصولات خ��ود را در بورس کالا 
عرض��ه کنند ک��ه ف��ولاد خراس��ان ۶۵ درصد 
ش��مش و ۹۰درص��د میلگرد خ��ود را در بورس 
عرضه کرد. این نش��ان می دهد شرکت ما فراتر 

از دستورالعمل ها به تعهدات عمل کرده است.
چ�ه چالش هایی در امس�ال پیش روی  �

شرکت فولاد خراسان قرار داشت؟
می��ان هم��ه  در  ف��ولاد خراس��ان  ش��رکت 
فولادسازان و صنایع کشور، سال نسبتا دشواری 
را ب��ا توجه به چالش ها و مش��کلات پیش آمده 
پشت سر گذاشت. ش��رکت فولاد خراسان تنها 
فولادس��ازی در کش��ور بود که در فروردین ماه 
به دلیل ش��یوع ویروس کرونا تعطیل ش��د. این 
ام��ر به ای��ن دلی��ل رخ داد که ش��یوع ویروس 
کرونا در اواخر س��ال قبل و اوایل امس��ال بسیار 
 س��ریع در استان خراسان رضوی و شهر نیشابور 
رخ داد. بخ��ش زی��ادی از م��ردم نیش��ابور در 
مجموعه ف��ولاد خراس��ان به طور مس��تقیم یا 
غیر مس��تقیم اش��تغال دارند.از ای��ن رو، کارخانه 
فولاد خراس��ان ۲۳ روز ابت��دای فروردین ماه به 
ط��ور کامل تعطیل بود. با توجه به آماده س��ازی 
کارخانه ها، می توان گفت که کل فروردین ماه را 

برای تولید تعطیل بودیم.
اتف��اق دیگری که نس��بت به ش��یوع ویروس 
کرونا عجیب تر بود، این است که فولاد خراسان 
۵۱روز در امس��ال مش��کل تامی��ن گاز طبیعی 
داش��ت؛ در کنار قطع��ی گاز ۵۰ روزه، همزمان 
قطع��ی برق نیز اتفاق افتاد. به طوری که در تیر 
ماه امس��ال، ۱۴ روز قطعی برق داش��تیم. البته 
فولاد خراس��ان همواره به شرکت برق و شرکت 
گاز همکاری لازم را برای کاهش مصرف این دو 

نهاده انرژی داشته است اما در امسال با توجه به 
اینکه زمستان چندان سردی در استان خراسان 
رضوی نس��بت به سال های گذش��ته نداشتیم، 
ام��ا ۵۰ روز گاز و ۲۰ روز ب��رق مجتمع به طور 
کامل قطع ش��د. با توجه به اینکه مجتمع فولاد 
خراسان بس��یار خاص است و کل زنجیره فولاد 
را از گندله س��ازی، ۲ مدول احیا مس��تقیم، دو 
کارخانه فولادس��ازی و کارخان��ه تولید محصول 
نهای��ی یعنی میلگرد در اختیار دارد، اگر هر یک 
از این واحدها در تولید خود با وقفه مواجه شوند، 
به تبع آن سایر واحدها نیز دچار وقفه می شوند. 
فولاد خراس��ان هم در واحد گندله س��ازی و هم 
در بخش احیا مس��تقیم نیاز به گاز داش��تیم که 
قطعی گاز باعث ش��د سایر واحدها دچار مشکل 
ش��وند. در واقع در بخ��ش احیا مس��تقیم، گاز 
بخش��ی از ساختار آهن اسفنجی است و فعالیت 
متوقف شد. برای اینکه کارخانه به فعالیت خود 
ادامه دهد و دچار مش��کلات ناش��ی از بیکاری 
کارکنان نش��ویم، با س��ختی فراوان توانس��تیم 
آهن اس��فنجی را از س��ایر نقاط کشور به هزینه 
بس��یار بالا تامین کنی��م. با این ح��ال، امیدوار 
 هس��تیم در س��ال های آت��ی این اتف��اق دوباره 

تکرار نشود.
ش�رکت فولاد خراس�ان ب�رای تکمیل  �

زنجی�ره خود چ�ه طرح های توس�عه ای در 
دستور کار قرار داده است؟

مجتم��ع ف��ولاد خراس��ان نس��بت به س��ایر 
مجتمع های فولادی در کش��ور سردمدار توسعه 
بوده اس��ت و این موضوع را می ت��وان از افتتاح 
واحدهای جدید در حلقه ه��ای مختلف زنجیره 
فولاد چه در زیر س��قف و چ��ه در خارج از این 

شرکت مشاهده کرد. 
مهم ترین طرحی که ش��رکت فولاد خراس��ان 
در دس��ت اقدام دارد و برای این ش��رکت بسیار 
حیاتی ب��وده زنجیره فولاد ش��رکت را تکمیلی 
و از نظ��ر س��وددهی ب��ا ارزش تر خواه��د کرد، 

کنسانتره سازی ۲.۵میلیون تنی سنگان است. 
راه ان��دازی این ط��رح از روز حض��ور بنده به 
عن��وان مدیرعام��ل مجتم��ع مورد تاکی��د قرار 
داشت. این طرح پس از ۷ سال وقف دوباره احیا 
ش��ده و از اواسط بهمن ماه مش��کلات اداری و 
س��اختاری و پیمانکاری آن برطرف ش��ده و کار 

اجرایی آن آغاز ش��ده است. تجهیز کارگاه ها نیز 
در محل احداث کنسانتره س��ازی صورت گرفته 
است. پیش بینی این است که این کارخانه طبق 

برنامه ۲۴ ماه آینده به بهره برداری برسد.
یکی از الزامات توسعه صنعت فولاد، دسترسی 
به آب اس��ت. هیچ یک از واحدهای فولادسازی 
نبای��د در این ش��رایط س��خت و بحرانی کمبود 
آب در کش��ور از آب پ��اک اس��تفاده و آن را به 
فولاد تبدیل کنند. طی مذاکراتی که با ش��رکت 
آبفای کش��ور ص��ورت گرفت، توانس��تیم موافق 
اولیه آبفا را برای انتقال پس��اب ش��هر نیش��ابور 
ب��ه مدت ۲۵ س��ال برای فولاد خراس��ان جلب 
کنیم و مازاد پس��اب را بتوانیم به بخش صنعت 
و کشاورزی شهر نیش��ابور ارائه دهیم. برای این 
موضوع حدودا یک ه��زار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
س��رمایه گذاری نی��از داریم. ب��ه زودی عملیات 
اجرای��ی این ط��رح آغاز و در آن ی��ک هزار نفر 

مشغول به کار خواهند شد.
آه��ک به عنوان یک��ی از الزامات تولید ممکن 
اس��ت از نظر ارزش ریالی چندان بهایی نداشته 
باش��د اما جزو مواد اولیه مهم تولید فولاد است. 
اما ش��رکت فولاد خراس��ان این ماده اولیه را در 
اختیار نداشت و در فصول سرد سال که جاده ها 
به دلیل بارندگی بس��ته می شد، در تامین آهک 
با مش��کلات زیادی مواجه بود که بعضا خطوط 
تولی��د را دچار وقفه می ک��رد. از این رو تصمیم 
گرفتی��م ۶۰ درصد از س��هام ی��ک تولیدکننده 
آه��ک را در ش��هرک صنعتی خی��ام خریداری 
کنیم. این طرح می تواند ۱۴۰ نفر اشتغال ایجاد 

کند.
۲ ط��رح تحقیقاتی و مطالعاتی را زیر س��قف 
فولاد خراس��ان آغ��از کرده ایم که یک��ی از آنها 
افزایش ظرفیت کارخانه گندله س��ازی است. در 
ای��ن رابطه قصد داریم ظرفیت ای��ن کارخانه را 
از ۲.۵ میلی��ون تن ب��ه ۳.۴ میلیون تن افزایش 
دهیم. با توجه به اینکه قرار است فولاد خراسان 
یک کارخانه کنسانتره س��ازی را راه اندازی کند، 
افزایش ظرفی��ت کارخانه گندله س��ازی به این 
ش��رکت در تکمیل زنجیره تولید کمک خواهد 
ک��رد. علاوه بر این، کار مطالعاتی مگامدول احیا 
مس��تقیم را به اتمام رس��اندیم اما معضل جدی 
تامین گاز داریم. این طرح علاوه بر سودرسانی و 
تکمیل چرخه فولاد خراسان، به ایجاد توازن در 
صنعت فولاد کش��ور نیز کمک خواهد کرد زیرا 
هم اکنون تامین آهن اس��فنجی یکی از معضلات 
بزرگ فولادس��ازان اس��ت. طبق دس��تورالعمل 
وزارت صنع��ت، معدن وتجارت، آهن اس��فنجی 
باید ۵۰ درصد نرخ شمش فولادی قیمت گذاری 
ش��ود که به نرخ روز بای��د نرخ آن حدود ۶ هزار 
توم��ان به ازای هر کیلوگرم باش��د اما نرخ آن تا 
هشت هزار و ۵۰۰ تومان به ازای هر کیلوگرم بالا 
رفت. این موضوع نش��ان می دهد که در زنجیره 
فولاد کش��ور توازن وجود ندارد. بنابراین احداث 
واح��د مگامدول آهن اس��فنجی فولاد خراس��ان 
برای ایجاد توازن در زنجیره انجام می شود. البته 
احداث این طرح با یک معضل همراه خواهد بود 
و آن کمبود گاز و برق اس��ت. ب��ه همین دلیل 
مکاتباتی را با ش��رکت ملی گاز، ش��رکت توانیر، 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان و وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت انجام دادیم تا چنانچه 
زیرساخت ها برای این طرح فراهم شود، احداث 

این طرح را آغاز خواهیم کرد.

طرح های توسعه ای فولاد خراسان 
مدیرعامل فولاد خراسان تشریح کرد 

 رانت سیمان 
به جیب واسطه ها می رود

یک تولیدکننده با بی��ان اینکه اقدام مجلس در 
افزایش ۳ برابری نرخ گاز کارخانجات س��یمان در 
راستای حمایت از تولید نیست گفت: نرخ سیمان 
در بازار۹۰۰ هزار تومان خرید و فروش می شود اما 
کارخانجات مکلفند این س��یمان را به نرخ حدود 

۳۴۰ هزار تومان بفروشند.
به گزارش تس��نیم، ابراهیم غلام زاده با اشاره به 
اینکه مجلس ش��ورای اسلامی مصوبه ای در قانون 
بودجه س��ال ۱۴۰۰ را به تصویب رسانده که نرخ 
گاز کارخانجات س��یمان ۳ برابر خواهد شد، اظهار 
کرد: این افزایش نرخ گاز به نرخ تمام شده سیمان 
اضافه خواهد ش��د و در س��ال آینده باعث افزایش 

نرخ سیمان می شود.
وی ب��ا تأکید بر اینکه مصوبه س��یمانی مجلس 
ب��ه افزایش نرخ مس��کن دامن خواه��د زد، افزود: 
متاس��فانه در حالتی که انجمن س��یمان کش��ور 
دوره مدیری��ت اش تمام ش��ده و انتخاباتش را نیز 
به بهانه کرونا لغو کرده و درگیر کارهای سیاس��ی 
برای انتخاب مجددشان هستند، صنعت سیمان با 

چالشهای متعددی مواجه است.
این تولیدکننده سیمان گفت: بزرگترین چالش 
صنعت س��یمان، نرخ آن هس��ت که سال هاس��ت 
س��رکوب ش��ده و توجیه افتصادی این صنعت را 
از بی��ن برده اس��ت. در حالی که نرخ س��یمان در 
ب��ازار بین ۷۰۰ تا ۹۰۰ هزار تومان خرید و فروش 
می شود کارخانجات مکلفند این سیمان را به نرخ 
حدود ۳۴۰ هزار تومان بفروش��ند و س��ود مابین 
آنک��ه در حدود ۵۶۰ هزار تومان می ش��ود نصیب 
واس��طه ها و دلالان می شود و این صنعت عظیم از 

این سود بی بهره مانده است.
غ��لام زاده تصری��ح کرد: مجلس ش��عار حمایت 
از محرومی��ن و جلوگیری از افزایش نرخ مس��کن 
می دهد، در همان حال��ی که مصوبه ای را تصویب 
می کند ک��ه به افزایش نرخ س��یمان و مصنوعات 
سیمانی و نهایتا مسکن مواجه خواهد شد و انجمن 
سیمان کشور هم حضور ندارد تا از حق این صنعت 

دفاع کند.

 تولید کنسانتره
  زغال سنگ 

از ۱.۳میلیون تن گذشت
تولید کنس��انتره زغال س��نگ در دوره ۱۰ ماهه 
امس��ال نس��بت به مدت مش��ابه پارس��ال رش��د 
۰.۵درص��دی را ثبت کرد و ب��ه رقم یک ملیون و 

۳۷۸.۹ هزار تن رسید.
به گزارش ایرنا، براس��اس جداول آمار مقدماتی 
وزارت صنعت حاکی است، میزان تولید کنسانتره 
زغال سنگ در ۱۰ ماهه ۱۳۹۸ رقم یک میلیون و 

۳۷۲.۴ هزار تن ثبت شده بود.
انجم��ن زغال س��نگ ای��ران در ارتب��اط با نرخ 
هرتن کنس��انتره زغال س��نگ در بهمن ماه امسال 
براساس محاسبه ۲۶.۵ درصد از نرخ شمش فولاد 
خوزس��تان اعلام کرد: بهمن ماه ۹۹ نرخ متوسط 
هر تن ش��مش ف��ولاد خوزس��تان ۱۰۴ میلیون و 
۶۲۸هزار و ۲۶۳ ریال بود و با محاس��به سهم نرخ 
مزبور، نرخ هرتن کنسانتره زغال سنگ ۲۷ میلیون 

و ۷۲۶ هزار و ۴۸۹ ریال می شود.
همچنین نرخ پایه قبلی کنسانتره زغال سنگ هر 
ت��ن ۶ میلی��ون و ۱۲۰ هزار ریال ثبت ش��ده بود، 
بنابراین درصد تغییر نرخ کنس��انتره زغال س��نگ 
نس��بت به نرخ پایه رقم ۳۵۳.۰۴۷ درصد را نشان 

می دهد.
ع��لاوه براین درصد تغییر نرخ زغال س��نگ خام 
نس��بت به ق��رار دادهای آب��ان ۱۳۹۷ ب��ه میزان 
۳۵۹.۰۴۷ درص��د ثب��ت ش��د.قراردادهای فروش 
کنس��انتره زغال س��نگ در ۸ م��اه ابتدایی ۹۷ بر 
مبن��ای نرخ ش��مش فولاد خوزس��تان محاس��به 
نمی ش��د. آماره��ای رس��می در ارتباط ب��ا میزان 
زغال س��نگ مصرفی در سال ۹۸ رقم ۲.۵ میلیون 
تن را نشان می دهد که از این رقم ۱.۶ میلیون تن 
در داخل کش��ور تولید و بقیه وارداتی بود. دس��ت 
اندرکاران زغال س��نگ کشور برآورد کرده اند که با 
بهره برداری از واحد های جدید رقم سالیانه مصرف 
این ماده معدنی به س��طح ۴ میلیون تن برسد و با 
توجه به ذخایر قطعی بیش از یک میلیارد تنی در 
این بخش می توان بازدهی را بیشتر ساخت. فعالان 
زغال سنگ کش��ور معتقدند: حمایت و پشتیبانی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت لازمه رش��د تولید 
در ای��ن بخش ک��ه این قابلیت وج��ود دارد که به 
برداشت س��الیانه ۱۰ میلیون تن زغال سنگ خام 

و ۵میلیون تن کنسانتره زغال سنگ دست یابیم.

اخبار
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در تمام��ی روز با یک ماده خاص در ارتباط هس��تیم که 
شاید به چشم خیلی ها نمی آید اما کاربرد خاصی در زندگی 
ما دارد و باید با دقت بیشتری از آن استفاده کنیم تا نه تنها 
جلوی پایان یافتن آن را بگیریم بلکه تخریب محیط زیست 

را نیز به حداقل برسانیم.
به گ��زارش مع��دن نیوز، »ش��ن« ماده ای اس��ت که به 
هم��راه س��یمان و بتن س��اختمان ها را ایج��اد می کند اما 
پنجره های همان س��اختمان ها نیز با شیش��ه پر ش��ده اند 
که ش��ن ی��ک از م��واد تش��کیل دهنده آن اس��ت و حتی 
در آس��فالتی ک��ه در اطراف این خانه کش��یده ش��ده نیز 
از ش��ن اس��تفاده ش��ده، پ��س می توانی��م درک کنیم که 
 اهمی��ت چنین ماده مهمی برای انس��ان ها ب��ه چه میزان 

است.
بر اساس تحقیقات انجام شده توسط بخش محیط زیست 
س��ازمان ملل، ش��ن، ماده ای اس��ت که بیش��ترین میزان 

برداشت در سال را با میزان ۵۰ میلیارد تن در اختیار دارد. 
این میزان از س��احل دریا، دریاچه، رودخانه ها و جلگه های 

مختلف برداشت می شود.
تقاضا برای ش��ن با رشد روزافزون جمعیت جهانی رو به 
افزایش اس��ت و در حالی که ش��هرها گس��ترده تر شده و 
کشورها پیشرفت می کنند این میزان تقاضا به حد بسیاری 
رو به افزایش می رود. با این حال در بس��یاری از نقاط دنیا، 

برداشت ش��ن با بررسی دقیقی از س��وی دولت ها، کنترل 
نمی شوند.

این موضوع بدین معنی اس��ت که س��رعت برداشت شن 
از سرعت جایگزین ش��دن آن توسط طبیعت بالاتر بوده و 
بدین سبب احتمال رخ داد آسیب های محیط زیستی برای 

رودخانه و دریاها وجود دارد.
می��زان آس��یب های وارد ش��ده به کره زمین به واس��طه 
برداشت منظم و بی پرده شن توسط تصویرهای ماهواره ای 
ثبت و ضبط ش��ده و می توان به راحتی مش��اهده کرد که 
بس��یاری از ساحل ها آسیب دیده و اکوسیستم برخی نقاط 
به طوری کلی ناپدید ش��ده اس��ت. در اتفاقی عجیب حتی 
در جنوب شرقی آس��یا چند جزیره کوچک به واسطه این 

موضوع به کلی از روی نقشه حذف شده اند.
آسیب رسیدن به حاشیه رودخانه ها و از بین رفتن حریم 
آنها باعث طغیان آنها ش��ده و بدین س��بب حیاط وحش و 

حتی محیط زندگی انس��ان هایی که در حاش��یه رودخانه 
س��اکن بودند ب��ه خطر افتاده اس��ت. دانش��مندان از اداره 
محیط زیست س��ازمان ملل درخواست کرده اند تا با نظارت 
بیش��تر مانع از برداش��ت بی رویه شن در کشورهای سراسر 

دنیا شوند.
ای��ن کار می تواند نخس��تین قدم برای نجات س��احل و 
حاش��یه رودخانه ها باش��د. با استانداردس��ازی برداشت و 
ایجاد راهکارهای مناسب می توانند جلوی برداشت بی رویه 
را گرفت��ه و خط��رات ناش��ی از آن را برای محیط زیس��ت 
کاه��ش دهن��د. در مقاله ای که توس��ط آرورا ت��ورس، بوم 
ش��ناس بلژیکی نوش��ته ش��ده، آمده اس��ت: »این موضوع 
تنه��ا به یک نقطه خاص مربوط نمی ش��ود بلکه ش��ن یک 
ماده ضروری برای تمامی کش��ورهای دنیاست. این موضوع 
 می توان��د هم به محیط زیس��ت و هم به س��امت انس��ان

لطمه وارد کند.«

تجارتی بی رحم به نام برداشت شن

فراز و نشیب بازار فولاد 
گروه معدن

هفته گذشته در بازار واردات سنگ  آهن چین 
امید ب��ه بهبود تقاض��ا و افزای��ش خرید ها نرخ 
سنگ آهن وارداتی خلوص ۶۲ درصد را تا ۴ دلار 
بالا برده به ۱۷۶ دلار هر تن خش��ک س��ی اف آر 

رساند.
قراضه �

به گزارش فولاد ایران، هفته گذش��ته متوسط 
ن��رخ قراضه س��نگین ۲۰-۸۰ وارداتی در ترکیه 
از ۴۲۲ دلار ب��ه ۴۵۶ دلار ه��ر ت��ن س��ی اف آر 
امریکای��ی  عرضه کنن��دگان  برخ��ی  رس��ید. 
قیمت های پیش��نهادی به ترکیه را تا ۴۹۰دلار 
 ه��م رس��اندند ولی این ن��رخ برای ب��ازار ترکیه

 غیر منطق��ی اس��ت. قراضه صادراتی س��نگین 
کاس ۲ ژاپن تا ۲۰دلار رش��د داشته ۳۹۹ دلار 
هر تن فوب ش��نیده ش��د. متوس��ط نرخ قراضه 
وارداتی س��نگین در شرق آس��یا با ۵ دلار بهبود 
به ۴۴۵ دلار هر تن س��ی اف آر رس��ید. در بازار 
داخلی امریکا نیز قراضه خرد شده در ۴۰۴ دلار 

هر لانگ تن ثبات داشت.
بیلت �

بیل��ت صادراتی س��ی ای اس هفته گذش��ته از 
۵۵۵ دلار به ۵۸۰ دلار هر تن فوب رسید. 

 در ترکیه بیلت وارداتی از ۵۴۰ تا ۵۵۵ دلار به 
۵۹۰ دلار هر تن سی اف آر رسید. بیلت صادراتی 
ترکیه تا ۴۵ دلار رش��د داشته ۶۱۵ دلار هر تن 

فوب ثبت شد.

در بازار واردات جنوب ش��رق آس��یا نرخ بیلت 
واردات��ی از ۵۷۰ دلار ب��ه ۵۸۵ دلار ه��ر ت��ن 
س��ی اف آر رس��ید. همچنی��ن به گ��زارش متال 
بولت��ن آخری��ن ن��رخ بیل��ت صادراتی ای��ران از 

 ۵۲۰ ت��ا ۵۳۲دلار به ۵۴۰ ت��ا ۵۴۵ دلار هر تن 
فوب رسید.

مقاطع �
هفته گذش��ته نرخ میلگرد صادراتی سی ای اس 

با ۱۰ دلار بهبود به ۶۱۰ دلار هر تن فوب رس��ید. 
در چی��ن ن��رخ میلگرد صادرات��ی از ۶۲۵ دلار به 
۶۴۲دلار ه��ر تن فوب رس��ید. میلگ��رد صادراتی 
ترکیه نیز از ۵۹۵ تا ۶۰۰ دلار به ۶۴۰ تا ۶۴۵دلار 
هر تن فوب بهبود داش��ت. در بازار واردات جنوب 
شرق آسیا نیز میلگرد تا ۱۵ دلار رشد داشته ۶۳۰ 
دلار هر تن سی اف آر شد. همچنین در بازار داخلی 
اروپ��ا میلگرد ۶۳۵ یورو هر تن درب کارخانه و در 
ثبات ب��ود. در بازار امریکا نی��ز میلگرد در حدود 
۷۸۸ دلار هر شورت تن درب کارخانه بدون تغییر 

ماند.
ورق �

ورق گ��رم صادراتی س��ی ای اس در هفته ای که 
گذش��ت از ۶۹۰ تا ۷۰۵ دلار هر تن فوب به ۷۰۵ 
تا ۷۲۵ دلار رسید. متوسط نرخ ورق گرم صادراتی 
چین بعد از یک هفته ثبات تا ۵۰ دلار رشد داشته 
۶۹۹ دلار ه��ر تن فوب ش��د. در ترکیه ورق گرم 
واردات��ی از ۷۰۵ تا ۷۲۰ دلار به ۷۱۵ تا ۷۴۰دلار 
هر تن سی اف  آر رسید. ورق گرم وارداتی در جنوب 
شرق آسیا از ۶۵۵ تا ۶۶۰ دلار به ۷۰۰دلار هر تن 
سی اف آر رس��ید. در بازار داخلی اروپا ورق گرم تا 
۵ یورو رشد داشته ۷۳۵یورو هر تن درب کارخانه 
ش��د. در بازار امریکا ورق گ��رم در ۱۲۰۰دلار هر 

شورت تن درب کارخانه ثبات داشت.

 سقوط سنگین فلز سرخ
 در یک روز

روز جمعه ۸ اسفند ماه، نرخ مس در بورس فلزات لندن 
نسبت به روز معاماتی پیشین ۴۴۲دلار کاهش داشته و 

به ۹ هزار و ۱۷۳ دلار رسیده است.
به گزارش فلزات آناین، نرخ مس در روز ۸ اسفند ماه 
در معامات بورس فلزات لندن نس��بت به روز پنجش��نبه 
۷اس��فند ماه ۴.۶ درصد افت داش��ت اما نس��بت به هفته 
پیش��ین ۴.۲ درص��د افزای��ش را تجربه ک��رد و به ۹ هزار و 
۱۷۳دلار رس��یده اس��ت. قیمت ۳ ماهه مس در معامات 
روز جمع��ه ۸ اس��فند ماه، ۴.۶ درص��د، معادل ۴۴۲ دلار 
نسبت به روز معاماتی پیش کاهش داشت. نرخ ۳ ماهه 
فلز سرخ نسبت به هفته پیش ۴.۱ درصد افزایش داشته 
اس��ت. موجودی این فلز در انبارهای بورس فلزات لندن 
در روز جمعه ۸ اسفند ماه، با کاهش ۲ هزار و ۳۵۰تنی از 

۷۸هزار و ۵۷۵ تن به ۷۶ هزار و ۲۲۵ تن رسید.

 کاهش ۲۰ دلاری
 بهای آلومینیوم 

روز جمعه ۸ اسفند ماه، نرخ آلومینیوم در بورس فلزات 
لن��دن ب��ا افت ۲۰.۵ دلاری نرخ نس��بت به روز معاماتی 
قبل، به ۲ هزار و ۲۰۲ دلار و ۵۰ س��نت رس��ید. به گزارش 
فل��زات آناین، نرخ آلومینیوم در بورس فلزات لندن، روز 
جمعه ۸ اس��فند ماه، نس��بت به آخرین معامات انجام 
ش��ده )پنجش��نبه ۷ اسفند ماه(، ۰.۹درصد معادل ۲۰.۵ 
دلار افت داشت. به گونه ای که در پنجشنبه ۷ اسفند ماه، 
آلومینیوم ۲ هزار و ۲۲۳ دلار به ازای هر تن قیمت گذاری 
ش��د و نرخ آن دیروز به ۲ هزار و ۲۰۲ دلار و ۵۰ س��نت به 
ازای هر تن رسید. همچنین روز پنجشنبه ۷ اسفند ماه، 
ن��رخ آلومینی��وم در ب��ورس فلزات لندن نس��بت به هفته 
قبل، با رش��د ۳.۲ درصدی معادل ۶۷.۵ دلار، از ۲ هزار و 
۱۳۵دلار به ازای هر تن به ۲ هزار و ۲۰۲دلار و ۵۰ سنت 

به ازای هر تن رسیده است.
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اس��تاندار هرم��زگان با بی��ان اینک��ه قرار اس��ت طبق 
هدف گ��ذاری ص��ورت گرفت��ه ۱۰ میلیون تن ف��ولاد در 
هرمزگان تولید ش��ود، گفت: در این راس��تا، زنجیره تولید 
فولاد در این اس��تان در حال تکمیل است. به گزارش ایرنا، 
فریدون همت��ی پس از افتتاح ۲ ط��رح راهبردی کارخانه 
تولید گندله آهن مادکوش در بندرعباس و اس��کله شماره 
5 بن��در انرژی بر پارس��یان افزود: در این راس��تا به زودی 
واحده��ای جدی��د تولید کنس��انتره نیز در هرم��زگان به 
بهره برداری خواهند رس��ید. وی بیان کرد: مرحله نخست 
کارخان��ه مادکوش به عن��وان یکی از طرح ه��ای مهم در 
هرم��زگان، ب��ا ظرفیت تولی��د ۲و نیم میلی��ون تن گندله 
آهن در منطقه ویژه اقتص��ادی خلیج فارس در بندرعباس 
به بهره برداری رس��ید. اس��تاندار هرمزگان اظهارکرد: برای 
احداث این مجموعه بال��غ بر ۲۳هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال 
س��رمایه گذاری صورت گرفته و این کارخانه صنعتی برای 
۳۶۰ نفر اشتغال زایی کرده است. همتی همچنین با اشاره 
به افتتاح اسکله شماره 5 بندر منطقه ویژه اقتصادی صنایع 
انرژی بر پارس��یان، تصریح کرد: این بندر با سرمایه گذاری 

۱۶ هزار و 5۰۰ میلیارد ریال احداث شده که در این مرحله 
با بهره برداری از اس��کله شماره 5 آن برای ۲۰۰ نفر ایجاد 
اش��تغال شده است. وی بندر منطقه ویژه اقتصادی صنایع 
ان��رژی بر پارس��یان را از جمله طرح ه��ای راهبردی برای 
توسعه غرب هرمزگان دانست و گفت: با توجه هدف گذاری 
تولی��د بی��ش از ۱۴ میلیون تن محصولات پتروش��یمی و 
۴میلی��ون تن فولاد در منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی 
بر پارس��یان، بن��در این منطقه نقش مهم��ی در تجارت و 

صادرات کالا خواهد داشت.

مدی��ر داخلی کارخان��ه س��یمان پیوند گلس��تان واقع در 
شهرس��تان گالیکش گفت که با رفع مش��کل تامین سوخت 
و اختص��اص کام��ل س��همیه گاز طبیعی مورد نی��از، روزانه 
 س��ه هزار و ۳۰۰ تن س��یمان در این کارخان��ه تولید و روانه 

بازار می شود.
فری��د فرهادی در گفت وگ��و با ایرنا یادآور ش��د که با بروز 
س��رمای زودرس و بالا رفتن مصرف گاز در کش��ور و اس��تان 
گلس��تان، این واحد تولیدی از ۲۴ آبان امس��ال دچار کمبود 
س��وخت شد. وی افزود: با قطع سوخت گاز این کارخانه و نیز 
مش��کلاتی که در تامین س��وخت جایگزین )مازوت( به وجود 
آمد، فعالیت کارخانه سیمان گلستان در مقاطعی متوقف یا با 

کاهش تولید مواجه شد.
فرهادی اضافه کرد: با کاهش سرمای هوا و اختصاص کامل 
سوخت گاز طبیعی مورد نیاز، فعالیت دوباره کارخانه سیمان 
گلس��تان با ظرفیت تولی��د روزانه ۳ هزار و ۳۰۰ تن از س��ر 

گرفته شد.
امس��ال با تشدید س��رما و افزایش مصرف سوخت، شرکت 
گاز گلس��تان ب��ه منظ��ور تامین س��وخت منازل مس��کونی 

مجب��ور ب��ه قط��ع گاز نیروگاه ه��ا و واحده��ای صنعتی این 
اس��تان کرده بود. فعالیت خط تولید کارخانه س��یمان پیوند 
گلس��تان پیش از این نیز مهر ماه امس��ال به دلیل تاخیر در 
ورود و نص��ب فیلتره��ای جدید وارداتی ب��رای تصفیه هوا و 
 جلوگیری از صدمه به محیط زیس��ت به مدت ۲۳ روز تعطیل

ش��ده بود. کارخانه سیمان پیوند گلستان که ۶۸ درصد سهام 
آن مربوط یکی از ش��رکت های وابس��ته به بنیاد مستضعفان 
است، در سال ۹۰ با ظرفیت تولید روزانه سه هزار و ۳۰۰ تن 

و ایجاد اشتغال ۳۰۰ نفر فعالیت خود را آغاز کرد.

مدیرعامل ش��رکت معادن زغال سنگ استان کرمان گفت: 
بهره برداری از 7 پهنه جدید معدنی این استان به زودی آغاز 

می شود.
به گزارش ایرنا، باقر نیک طبع در نشست خبری با اصحاب 
رس��انه گفت: س��ال های گذش��ته به دلیل تصمیم گیری های 
لحظه ای مدیران متعددی به زغال سنگ آمده اند که این یکی 

از بزرگترین اشتباهات بود.
وی اظهارکرد: در سال ۹۴ نیز مدیرعامل این مجموعه بودم 
که بس��یاری از کارها اجرایی نش��د اما در س��ال ۹۹ پس از 
برگش��ت به این مجموعه بسیاری از آن برنامه ها را توانستیم 

اجرا کنیم.
نیک طبع با بیان اینکه هدف گذاری ما روی حقوق کارگران 
اس��ت گفت: درحال حاضر حقوق کارگ��ران در طبقات پایین 

۲برابر شده است و در طبقه متوسط نیز بیشتر شده است.
وی ادامه داد: بدهی ش��رکت زغال س��نگ در بخش درمان 
را تس��ویه و طرح جدید درمانی ب��رای کارکنان و کارگران به 

صورت فراگیر و کامل را ایجاد کردیم.
مدیرعامل ش��رکت معادن زغال سنگ استان کرمان گفت: 
تفاهمنامه ای را با بانک های رفاه و کش��اورزی که حساب های 

مالی ش��رکت در این مجموعه است منعقد شده و اگر زمانی 
در بخش های مالی به مش��کل بخوریم می توانیم با پش��توانه 
این بانک ها مش��کل را رف��ع کنیم. وی از انعق��اد تفاهمنامه 
ب��ا ذوب آهن اصفه��ان خبر داد و اف��زود: در ای��ن تفاهمنامه 
 مقرر ش��د یک و نیم میلیون تن زغال س��نگ ب��ه ذوب آهن

 بفروشیم.
نیک طبع با بیان اینکه برداشت زغال سنگ این شرکت در 
هر ماه 55 هزار تن اس��ت خاطرنش��ان کرد: در استان کرمان 
ذخایر بیش از ۲۰۰ سال زغال سنگ داریم که 7۰ درصد آنها 

در دست این شرکت است.
وی ب��ا بیان اینکه نشس��تی را با مدی��رکل راه آهن کرمان 
داش��تیم ابراز کرد: در این نشست به دنبال ایجاد حمل ونقل 
کارکنان و کارگران این شرکت با قطار و ایجاد خطوط فرعی 

برای حمل ریلی زغال سنگ هستیم.
نیک طبع با اش��اره ب��ه اینکه آخری��ن نرم افزارهای معادن 
مربوط به سال ۸۲ است گفت: قصد داریم نرم افزارهای معادن 
را بروز کنیم که در صورت تحریم ها از طریق کش��ور ثالث و 
در صورت برداش��تن تحریم با س��هولت بهتر این کار را انجام 

می دهیم.

وی در خصوص بهره وری تولید در این ش��رکت بیان کرد: 
برنام��ه داری��م تا پایان امس��ال ۲5۰ میلی��ارد تومان ورودی 

زغال سنگ داشته باشیم.
وی تصریح کرد: در بهمن ماه امس��ال پرداخت های مربوط 
به س��ال ۹۹ مانند عیدی ها و پاداش ها تامین کنیم تا بتوانیم 

در سال ۱۴۰۰ چند طرح جدید را در شرکت آغاز کنیم.
نی��ک طب��ع ادام��ه داد: اکن��ون اف��ق زی��ر ۲۴۰۰ معدن 
 هش��ونی و اف��ق زی��ر ۲۴۰۰ مع��دن اصل��ی پابدان��ا آغ��از 

شده است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه بالاترین آم��ار ش��هدا در وزارت کار 
را ای��ن ش��رکت دارد گفت: پس از ۴ س��ال نهمی��ن یادواره 
ش��هدا شرکت زغالسنگ اس��تان را همزمان با ایام فاطمیه و 
 نخستین سالگرد شهادت سردار شهید سپهبد قاسم سلیمانی 

برگزار کردیم.
وی با بیان اینکه هدف گذاری ما عزت و اقتدار شرکت است 
افزود: ۴۶۹ میلیارد تومان بدهی های این ش��رکت که از سال 
۶۹ تاکنون بوده تس��ویه کردیم و امروز به هیچ جا هیچ بدهی 
معوقه ای نداریم. مدیرعامل شرکت معادن زغال سنگ استان 
کرم��ان با بیان اینکه یک آلبوم تولید را طراحی کردیم گفت: 

در این آلبوم توانمندی معادن را آشکار می کنیم و اختیاری را 
برای معادن تعریف کردیم که بتوانند با سهولت تولید را انجام 
دهند. وی خاطرنش��ان کرد: فروش ضایعات و اموال راکد این 
ش��رکت به زودی انجام و هزینه آن برای نوسازی و بهسازی 

معادن استفاده می شود.
وی از حض��ور ۳ هزار و ۱5 نیرو در این ش��رکت خبر داد و 
گفت: نیروهای خود را از نظر معیشتی گروه بندی و بسته های 

معیشتی را بین آنها توزیع کردیم.
نیک طبع افزود: در بخش درمانی به س��ه شهرستان زرند، 
کوهبن��ان و راور کم��ک کرده ای��م و در بخش آموزش��ی نیز 
می توانیم به مناطقی که معادن داریم کمک کنیم تا فرزندان 
ما بتوانند از آموزش و درمان در این مناطق به خوبی بهره مند 

شوند.
وی در خصوص صنعت گردش��گری در معادن زغال سنگ 
گفت: برای گردش��گری صنعت سرمایه گذارانی اعلام آمادگی 
کردن��د به زودی با حضور مدیرکل میراث فرهنگی تفاهمنامه 
س��ه  جانبه ای در خصوص راه اندازی اکو توریسم و ژئو توریسم 
در مناطق معادن زغال س��نگ به ویژه در شهرستان کوهبنان 

انعقاد می شود.

بازگشت کارخانه سیمان گلستان به چرخه تولیدهدف گذاری تولید ۱۰ میلیون تن فولاد در هرمزگان 

۷ پهنه جدید معدنی در کرمان به بهره برداری می رسد

احیای ۷۵ معدن در استان مرکزی
گروه معدن

رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
مرک��زی گف��ت: طبق اه��داف تعیین ش��ده در 
امسال، تاکنون 75 معدن در استان مرکزی احیا 

و راه اندازی شده اند.
سعید جعفری کرهرودی در گفت وگو با ایسنا، 
با اش��اره به محورهای پنجگانه م��د نظر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در امس��ال، یکی از این 
محورها را نهضت س��اخت داخل دانست و افزود: 
ایج��اد ۴ میز تخصصی در اس��تان مرکزی یکی 
از زیربخش های تحقق این محور بوده اس��ت که 
در این راس��تا موفق به تحقق ۱۲5 درصدی این 
هدف ش��ده است به طوری که در امسال، 5 میز 

تخصصی فعال شده است.
وی اظه��ار کرد: به منظ��ور صرفه جویی ارزی، 
جایگزین��ی واردات به میزان ۲۳۶۱ میلیون دلار 
پیش بینی شده بود که تاکنون رقم ۲۹۶۳میلیون 
دلار صرفه جوی��ی ارزی ب��ا تحق��ق ۹7 درصدی 
صورت گرفته است و این هدف گذاری در استان 
مرکزی ب��ه صرفه جوی��ی ارزی ۱۸۶.۸۱میلیون 
ه��دف  تحق��ق  درص��د   ۳۱۱ ب��ا   دلاری 

رسیده است.
جعفری کرهرودی با اش��اره ب��ه هدف گذاری 
برای فعال سازی ۱۰5۹ واحد راکد صنعتی داخل 
شهرک های صنعتی کشور گفت: تاکنون ۱۲۳۳ 
بنگاه اقتص��ادی و تولیدی در کش��ور به چرخه 
تولید بازگش��ته اند که در واقع این هدف گذاری 
تحقق��ی ۱۱۶ درصدی را به خود دیده  اس��ت و 
در اس��تان مرکزی با فعال سازی مجدد 7۲ واحد 
صنعتی راکد تحقق ۱۴۴ درصدی این هدف رقم 

خورده است.
وی بی��ان کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ص��دور ۴۸77 پروان��ه بهره ب��رداری واحده��ای 
صنعت��ی و تولی��دی را پیش بینی ک��رده بود که 
تاکن��ون 5۰5۸ پروانه صادر ش��ده اس��ت و در 

واق��ع این هدف گذاری ب��ه تحقق ۱۱۱ درصدی 
رس��یده است و اس��تان مرکزی نیز از این قاعده 
مس��تثنا نیس��ت، به طوری که ۲5۰ فقره پروانه 
بهره برداری صادر ش��ده و پیش بینی های صورت 

گرفته به تحقق ۱۱۴ درصدی رسیده است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
مرک��زی با تاکید بر اینکه یک��ی از اهداف اصلی 
ص��دور پروانه بهره ب��رداری ایجاد اش��تغال بوده 
است، افزود: در راس��تای این هدف گذاری ایجاد 
77۱۶۲ ش��غل پیش بینی ش��ده بود که با ۱۱۱ 
درص��د تحقق ه��دف، ایجاد ۸5۲۸۱ ش��غل در 
کش��ور انج��ام گرفته و در اس��تان مرکزی نیز با 
تحقق ۱۳۰ درصدی ای��ن هدف، ۳۲۰۸ فرصت 
ش��غلی ایجاد شده اس��ت. وی ایجاد اشتغال به 

تعداد ۱۹۲ هزار و 7۱ نفر کش��ور با کمک صدور 
پروانه کس��ب صن��وف را یکی از اه��داف وزارت 
صنعت، معدن وتجارت در امسال دانست و افزود: 
در این راس��تا تحقق ۱۹۱ درصدی هدف گذاری 
حاصل شده اس��ت به طوری که برای ۳۶۶ هزار 
و ۲۹۹ نفر اش��تغال ایجاد ش��ده و س��هم استان 
مرکزی در این راس��تا ایجاد ۸75۳ فقره شغل با 

تحقق ۲۲۲ درصدی هدفگذاری است.
جعفری کرهرودی در خص��وص هدف گذاری 
صورت گرفته در حوزه ص��ادرات اظهار کرد: در 
این راس��تا صادرات کالاهای غیرنفتی به میزان 
۲۲۱۶۶ میلیون دلار برنامه ریزی ش��ده بود، که 
عملکرد کش��ور به ۲7 هزار و ۲۰7 میلیون دلار 
رسیده و در واقع ۱۲۳ درصد تحقق هدف انجام 

گرف��ت و در اس��تان مرکزی نیز ب��ا تحقق ۱۳۱ 
درصدی پیش بینی ه��ا، میزان صادرات غیرنفتی 
از ابتدای س��ال ۹۹ تاکنون به ۶۱۹ میلیون دلار 

رسیده است.
وی با اش��اره به صدور پروان��ه بهره برداری در 
ح��وزه معدن، گفت: برای امس��ال ص��دور ۴۶۲ 
مج��وز معدنی برنامه ریزی  ش��ده بود که تاکنون 
عملکردها به صدور 5۴5 مجوز رس��یده و نشان 
از تحق��ق ۱۱۸ درصدی برنامه ها دارد و اس��تان 
مرک��زی نیز با ص��دور ۳5 مج��وز، تحقق ۱۲۱ 

درصدی را رقم زده است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
مرکزی اف��زود: مقرر ب��ود با ص��دور پروانه های 
بهره برداری معدنی ۳77۴ فقره ش��غل در کشور 

ایجاد ش��ود ک��ه با توجه به رش��د عملکردی در 
ص��دور مجوز بهره برداری، تولید بیش��تر ش��غل 
حاصل ش��ده، به طوری که تاکنون ۴۶۹۰ شغل 
در کشور ایجاد شده و استان مرکزی نیز با تحقق 
۱۰۲ درصدی اهداف خاص خود، ۱۶۸ شغل در 

حوزه معدن ایجاد کرده است.
وی یک��ی از هدفگذاری ه��ای وزارت صنعت، 
معدن وتجارت و س��ازمان های تابعه در کشور را 
احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس 
دانست و گفت: در این راستا احیای 7۰۸ معدن 
پیش بینی شده بود که تاکنون ۶۸5 بنگاه با ۹7 
درصد تحقق اهداف، احیا و راه اندازی شده است 
و در اس��تان مرک��زی نیز 75 مع��دن به فعالیت 

بازگشته اند.
جعفری کرهرودی با اشاره به لزوم بازرسی های 
هدفمن��د از بنگاه ه��ای اقتص��ادی، بی��ان کرد: 
در این راس��تا ۱۴۰ هزار و ۲5۰ مورد بازرس��ی 
مدنظ��ر بوده اس��ت ک��ه تاکنون ۱7۱ ه��زار و 
۲۲۴ م��ورد بازرس��ی انجام ش��ده و تحقق ۱۲۲ 
درصدی این برنامه ریزی را نش��ان می دهد و در 
اس��تان مرکزی ب��ا انجام ۲7 ه��زار و ۶۹۴ فقره 
 بازرس��ی، ۹5 درصد اهداف در این بخش محقق 

شده است.
وی یک��ی از اه��داف تعیین ش��ده را پذیرش 
یا انتش��ار اوراق تامین مالی ش��رکت ها در بازار 
س��رمایه جهت معرفی به بورس دانست و گفت: 
در این راس��تا ۱۲۲ بنگاه پیش بینی شده بود که 
عملکردها در کش��ور به ۹۹ م��ورد و تحقق ۸۱ 
درصدی اهداف می رس��د و در این حوزه عملکرد 

استان مرکزی، 5 بنگاه بوده است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
مرک��زی در خصوص جذب تس��هیلات از محل 
تبص��ره ۱۸ ابلاغی به اس��تان، تصریح کرد: ۹۲ 
درصد س��همیه استان از این تس��هیلات جذب 
ش��ده و تاکنون ۹۲ بنگاه  تولیدی و اقتصادی نیز 

منتفع شده اند.

سرمایه گذاری مس سونگون 
در طرح های کشاورزی 

نماینده ورزقان و عضو کمیس��یون صنایع و 
معادن مجلس گفت: مجتمع معدن سونگون 
۳۰۰ میلی��ارد تومان در اجرای طرح توس��عه 
 آب و کش��اورزی شهرس��تان ورزق��ان هزینه 

می کند.
الله وردی دهقان��ی در گفت وگ��و ب��ا ایرن��ا 
اف��زود: هزینه ک��رد مجتمع مس س��ونگون 
ب��رای اج��رای طرح ه��ای آب و کش��اورزی 
درص��د   ۲۰ مح��ل  از  ورزق��ان  شهرس��تان 
 معافی��ت حقوق دولت��ی این مجتم��ع انجام

 می شود. 
وی اظه��ار ک��رد: ای��ن می��زان هزینه کرد 
مجتمع مس سونگون برای توسعه شهرستان 
ورزقان به عنوان محل واقع شدن معدن مس 
سونگون، در شورای معادن آذربایجان شرقی 

تصویب شده است. 
وی تش��ریح کرد: ق��رار اس��ت هزینه کرد 
۳۰۰میلی��ارد تومان��ی مجتم��ع معدن مس 
سونگون برای طرح های توسعه ای شهرستان 
ورزقان در حوزه آب و کش��اورزی در یک بازه 

زمانی ۲ تا ۳ ساله انجام شود. 
نماین��ده مردم ورزقان در مجلس ش��ورای 
اس��لامی تش��ریح کرد: در قالب ای��ن میزان 
هزینه کرد، قرار است ش��هرک گلخانه ای در 
۲ هزار هکتار از اراضی پایاب س��د »حاجیلار 

چای« ایجاد شود.
وی ادامه داد: اجرای طرح آبرس��انی به ۶۳ 
روس��تا از از س��د »حاجیلار چ��ای« از دیگر 
بنده��ای هزینه ک��رد ۳۰۰ میلی��ارد تومانی 
مجتمع مس س��ونگون در طرح های توس��عه 

ورزقان است. 
وی اج��رای ط��رح پایاب س��د »آق بلاغ و 
س��یاکولان« به وسعت ۴۸۰ هکتار را از دیگر 
زمینه های ط��رح هزینه کرد مس س��ونگون 
نام برد و گفت: همچنین قرار اس��ت از محل 
معافیت ۲۰ درصدی مس س��ونگون از حقوق 
 دولتی، طرح س��اخت س��د »مس��قران« نیز 

اجرایی شود. 
قان��ون معافی��ت ۲۰ درص��دی مع��ادن از 
پرداخ��ت حق��وق دولت��ی در س��ال ۱۳۹۳ 
تصوی��ب ش��د و ب��ر اس��اس آن، دول��ت به 
س��ازمان ایمیدرو اجازه داده ک��ه اگر معادن 
 در 5 اصل در حوزه بهره وری فعالیت داش��ته 

باشند.
 ش��امل این معافیت ش��وند؛ تصمیم گیری 
نهایی در این باره در آن زمان به ش��ورای عالی 
مع��ادن واگذار ش��ده ب��ود که این نه��اد نیز 
 بعده��ا به ش��ورای معادن اس��تان ها تفویض

اختیار کرد.
در  س��ونگون  م��س  مع��دن  مجتم��ع 
۹۰کیلومت��ری ش��مال ش��رق تبریز س��الانه 
بی��ش از ۱۲ هزار میلیارد تومان گردش مالی 
دارد و این مع��دن با بیش از ۱.۳ میلیارد تن 
 ذخیره معدنی، بزرگ ترین معدن مس کشور 

محسوب می شود. 
در س��ال های گذش��ته انتق��اد زی��ادی از 
برخ��ورداری ناچی��ز شهرس��تان ورزق��ان و 
اس��تان آذربایجان ش��رقی از مزایای داشتن 
مع��دن م��س س��ونگون و نق��ش ناچی��ز آن 
نماین��ده   ۱۹ توس��ط  منطق��ه  توس��عه  در 
آذربایجان شرقی در مجلس شورای اسلامی، 
 ام��ام جمع��ه و اس��تانداران اس��تان انج��ام 

شده است. 
افکار عمومی آذربایجان شرقی نیز با اشاره 
ب��ه گ��ردش مالی ح��دود یک ه��زار تومانی 
مجتمع مس س��ونگون در بانک های اس��تان 
می گوین��د که قانون، مع��ادن را موظف کرده 
 که گردش مالی ش��ان در محل استقرارش��ان 

باشد.
آن��ان می گویند ک��ه درآمده��ای مجتمع 
معدنی م��س س��ونگون در خارج از اس��تان 
هزینه می ش��ود و مردم محلی با وجود تحمل 
خسارات و تبعات ناشی از فعالیت معدنی، به 
 شکل قابل قبولی از دستاوردهای توسعه ای آن 

برخوردار نیستند.

خبر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار آذربایجان شرقی 
با اش��اره ب��ه اجرای ۲۲ ط��رح در مجتمع مس س��ونگون 
ورزق��ان، گفت: تلاش می کنیم ب��ا بهره برداری از طرح های 
توس��عه ای،  فرآوری محصولات این مجتمع در خود استان 

صورت گیرد.
عل��ی جهانگیری در گفت و گو ب��ا ایرنا، با بیان اینکه مس 
س��ونگون بیشترین ذخایر مس را در اس��تان دارد افزود: با 
اتمام ۲ طرح تغلیظ و ذوب مس در این مجتمع برای ۳هزار 

نفر اشتغال زایی خواهد شد.
وی اف��زود: ب��رای ایج��اد ش��هرک تخصص��ی صنای��ع 

پایین دستی مس نیز محلی در شهرستان ورزقان شناسایی 
ش��ده و طرح ایجاد آن نیز در شرکت شهرک های صنعتی 

کشور تصویب شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار آذربایجان شرقی 
با بیان اینکه جزو اس��تان های نخست از نظر ذخایر معدنی 
در کش��ور هستیم، اما اقتصاد استان هنوز از این ظرفیت به 
خوبی بهره مند نشده اس��ت، افزود: بیش از 7۰۰ معدن در 
استان شناسایی شده است که 5۰ درصد آنها راکد و تعطیل 
اس��ت و در ح��وزه مس نی��ز از ۱۴ معدن شناسایی ش��ده، 
۶معدن غیرفعال اس��ت. وی ادام��ه داد: برخی از معادن به 

دلیل واگذاری آنها به افراد غیرحرفه ای تعطیل هس��تند و 
در برخی معادن نیز مش��کلات طبیعی و زیس��ت محیطی 
وج��ود دارد و همچنی��ن برخی معادن با مش��کل معارض 
مواجه هستند. جهانگیری با بیان اینکه مس، یک محصول 
اس��تراتژیک است، افزود: در استان بیش از یک میلیارد تن 
ذخای��ر مس داری��م که ۳۰ درصد از ذخایر مس کش��ور را 
ش��امل می شود. وی با اش��اره به اینکه بازار مصرف مس به 
طور فزاینده در حال گس��ترش است، افزود: مصرف حهانی 
مس در حال حاضر حدود ۲۴ میلیون تن است و پیش بینی 
شده این میزان در سال ۲۰5۰ میلادی به ۶۰ میلیون و در 

سال ۲۱۰۰ میلادی به بیش از ۹۰ میلیون تن برسد. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار آذربایجان شرقی افزود: 
تلاش می کنی��م معادن مس غیرفعال در اس��تان را فعال 
کنیم و ب��ا تکمیل زنجیره ارزش این محصول در اس��تان، 

ارزش افزوده آن در استان باقی بماند.
جهانگی��ری با بیان اینک��ه معدن، بهتری��ن گزینه برای 
جایگزین��ی نفت اس��ت، افزود: ت��لاش می کنی��م موانع و 
مش��کلات بخش خصوصی را برطرف کنیم و در این راستا 
طرح��ی برای فرآوری معادن کوچک در یک منطقه تعیین 

شده در دست بررسی است.

فرآوری مس در آذربایجان شرقی
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دبیرانجمن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران گفت: ۳۰ درصد 
سود بازار سرمایه متعلق به زنجیره فولاد است و امروز فولاد 
در آب رسانی به استان های خراسان، یزد، هزمزگان، کرمان 

و حتی اصفهان نقش پیدا کرده است.
به گزارش انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ایران، »رس��ول 
خلیفه س��لطانی« دبیر انجمن یاد شده در نشست تخصصی 
با مدیران و کارشناس��ان روابط عمومی ش��رکت های بزرگ 
زنجی��ره آهن و فولاد کش��ور به ش��یوه ویدئ��و کنفرانس، 
افزود: نقش فولاد در کش��ور روز ب��ه روز در حال پررنگ تر 
ش��دن اس��ت و انع��کاس هنرمندان��ه این نقش ب��ر عهده 
 روابط عمومی های ش��رکت های معدنی و فولادی گذاش��ته 

شده است. 
به گفته وی، فولاد س��هم اساس��ی در تامی��ن تجهیزات 
مربوط به س��امت و جان مردم دارد، بنابراین نش��ان گر آن 
اس��ت که فولاد درک ش��ور نقش پر رنگی یافت��ه و روابط 
عمومی های زنجیره آهن و فولاد کش��ور یک رسالت جمعی 
دارند و بر اس��اس همین رس��الت نیازمند آن هستیم که به 

شکل هماهنگ و متشکل تر در توسعه سیاست های ترویجی، 
فرهنگ سازی و آموزشی حوزه معدن و فولاد تمرکز شود.

خلیفه س��لطانی تصریح کرد: نقش فولاد در کشور روز به 
روز در حال پررنگ تر ش��دن اس��ت و انع��کاس هنرمندانه 
ای��ن نقش بر عهده روابط عمومی های ش��رکت های معدنی 

و فولادی گذاشته شده است.
وی اف��زود: روابط عمومی در زنجیره فولاد یک نقش ویژه 
دارد ک��ه فراتر از یک بنگاه اس��ت و نگاه دقی��ق مدیران و 
کارشناس��ان روابط عمومی اس��ت که به این موضوع عمق 
می ده��د و می تواند جایگاه ف��ولاد را در افکار عمومی ارتقاء 

دهد.
دبیر انجمن فولاد در ادامه خاطرنش��ان کرد: صنعت فولاد 
باید رسانه ای قوی و متشکل داشته باشد و در همین راستا 
نیازمند یک ارتباطات متش��کل ب��رای روابط عمومی فولاد 
هس��تیم، ضمن اینکه باید یک س��اماندهی و هماهنگی در 
ح��وزه رواب��ط عمومی زنجیره آهن و فولاد ش��کل بگیرد تا 

مسائل این حوزه هماهنگ تر دنبال شود.

حدود��۹۰۰میلیون�دلار�قرارداد�در�جشنواره���
فولاد

براس��اس این گ��زارش، »محمد س��پهر« مدی��ر روابط 
عموم��ی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی مع��ادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( در این نشس��ت گفت: نمایش��گاه 
بومی س��ازی ک��ه توس��ط انجم��ن ف��ولاد و ب��ا حمایت 
 س��ازمان ایمی��درو پارس��ال در ب��رج می��اد راه ان��دازی

شد.
 یک��ی از بهتری��ن نمایش��گاه ها و رویدادهای��ی ب��ود 
ک��ه منج��ر به نتیجه ش��د و ح��دود ۹۰۰ میلی��ون دلار 
 تفاهمنام��ه و ق��رارداد در ای��ن جش��نواره ف��ولاد رق��م 

خورد.
وی افزود: حرکت مثبت که در چارچوب بومی س��ازی، 
ت��اب آوری و افزایش توان تأمین داخلی اس��ت باید تداوم 
داش��ته باشد و ایمیدرو از چنین رویداد ویژه ای استقبال و 

حمایت خواهد کرد. 
به گفته سپهر، فولاد باید صدای مشترکی داشته باشد و 

جایگاه روابط عمومی ها باید بیشتر از نقش بنگاهی و درون 
ش��رکتی باشد. وی خواس��تار هم افزایی روابط عمومی ها 
برای مدیریت چالش های مش��ترک شرکت های معدنی و 
 فولادی شد و گفت: شرکت های معدنی و فولادی در حوزه

 مس��ئولیت اجتماعی مثل ابرپروژه های انتقال آب، نقش 
بسیار برجسته ای برعهده داشته اند.

س��پهر تصری��ح ک��رد: ش��رکت های ف��ولادی دغدغه 
م��ردم را دارن��د و در حوزه مس��ئولیت اجتماعی گام های 
 بزرگ��ی برداش��ته اند و روابط عمومی های ای��ن بخش نیز
باید تس��هیلگر باش��ند و ظرفیت بس��یار خوبی که از آن 
برخوردارند برای اطاع  رسانی اثربخش و ایجاد آرامش در 

بازار فولاد بکار گیرند.
امروز فولادس��ازان کش��ور جایگاه دهم جهانی را کسب 
کرده ان��د و در ۱۰ ماهه امس��ال بی��ش از ۲۵ میلیون تن 
ش��مش فولاد تولید داش��تند و در افق ۱۴۰۴ با دستیابی 
به ۵۵ میلیون تن ظرفیت، انتظار می رود به جایگاه هفتم 

جهان برسیم.

پ��روژه تزریق پودر زغال به کوره بلند از س��وی 
بنی��اد جهانی انرژی و انجمن مدیریت س��بز اروپا 
به عنوان پروژه سبز ملی انتخاب شد و گواهینامه 
و تندیس پروژه س��بز این بنی��اد جهانی و انجمن 

اروپایی به ذوب آهن اصفهان تعلق گرفت.
ب��ه گ��زارش ماین نی��وز، منص��ور ی��زدی زاده، 
مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان گفت: پروژه تزریق 
پودر زغال به کوره بلند ) PCI(از س��وی مدیریت 
HSE به انجمن مدیریت سبز ایران )نماینده بنیاد 
جهانی انرژی( معرفی شد که با پیگیری و دفاعیات 
لازم توس��ط مدیریت های ذی رب��ط و ارزیابی های 
انجمن مذکور، این پ��روژه در رقابت با ده ها پروژه 
دیگر به عنوان پروژه س��بز در سطح ملی انتخاب 

شد و به مرحله رقابت بین المللی راه یافت. 
ب��ا  اف��زود:  اصفه��ان،  ذوب آه��ن  مدیرعام��ل 
پیگیری های مس��تمر، جلسه ارزیابی پروژه مذکور 
در س��طح بین المللی در تاریخ ۱۰ آذرماه امس��ال 
و با حضور ارزیابان بنیاد جهانی انرژی برگزار ش��د 
و پ��روژه از منظرهای زیس��ت محیطی، اقتصادی، 
اجتماع��ی و فناوری مطابق با منطقEAST مورد 

ارزیاب��ی قرار گرفت. ی��زدی زاده تصری��ح کرد: بر 
اس��اس نتایج حاصل از ارزیابی انجام شده، شرکت 
ذوب آهن اصفهان موفق شد گواهینامه و تندیس 
بین المللی بنیاد جهان��ی انرژی و انجمن مدیریت 

سبز اروپا را برای پروژه مذکور دریافت 
کند. 

وی ب��ا تبری��ک این موفقی��ت ب��زرگ به همه 
همکاران س��ختکوش، تاکید کرد: کس��ب عنوان 
پ��روژه س��بز برای پ��روژه تزری��ق پ��ودر زغال به 
کوره بلند در حوزه محیط زیس��ت شرکت و حتی 
محیط زیست کشور، موفقیت چشمگیری محسوب 

می شود.

با اس��تقرار ش��رکت صنعت��ی و معدنی مولیبدن م��س آذربایجان در 
شهرس��تان اه��ر و ایج��اد راهبری موثر در هدای��ت ظرفیت های معدنی 
منطقه، ش��اهد س��رعت بخشی به رشد و شکوفایی اقتصادی این منطقه 
خواهیم بود. به گزارش مس پرس، سیدجال عطایی ، مدیرعامل شرکت 
صنعتی و معدنی مولیبدن مس آذربایجان با بیان این مطلب گفت: احداث 
کارخانه آهک هیدراته اهر نخستین قدم شرکت مولیبدن مس آذربایجان 
در مس��یر اعتای معادن منطقه اس��ت. وی، افزود: با توجه به نیاز فعلی 
کارخانجات مجتمع مس سونگون به سالانه ۶۴ هزار تن آهک هیدراته، 
کارخانه آهک هیدراته اهر ظرفیت تامین کل این نیاز را در فاز اول دارد و 
همزمان با افتتاح این کارخانه، واحدهای فرآوری شرکت مس در تامین 

آهک هیدراته به خودکفایی خواهند رسید. 
مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی مولیبدن مس آذربایجان با اشاره به 
سرمایه گذاری ۱۳۰۰ میلیارد ریالی در فاز نخست کارخانه آهک هیدراته 
اهر گفت: با استفاده از فناوری های برتر جهانی در کارخانه آهک هیدراته، 
و س��رمایه گذاری هدفمند انجام ش��ده، انتظار تولید محصولی با کیفیت 

بالا در این کارخانه را داریم.
 وی در خصوص ظرفیت خوراک دهی کارخانه یادآور ش��د: با توجه به 
راهبری واحد هر دو بخش معدن و کارخانه آهک توسط شرکت مولیبدن 
م��س آذربایج��ان و هماهنگی های انجام ش��ده، ظرفی��ت خوراک دهی 
کارخان��ه در ف��از اول ۱۰۰ ه��زار تن س��نگ آهک خواه��د بود. عطایی با 

تاکی��د ب��ر ن��گاه به آینده و لزوم توس��عه مجموعه به فازهای جدید افزود: 
همزمان با افتتاح فاز نخست کارخانه آهک هیدراته اهر، کلنگ زنی آغاز 
عملیات اجرایی فاز دوم پروژه نیز با ظرفیت کوره ۱۵۰ تن در روز انجام 
خواه��د ش��د تا در آینده مش��کلی از بابت تامین آه��ک هیدراته فازهای 
آتی سونگون و سایر معادن مس منطقه نداشته باشیم. وی در خصوص 
طرح ه��ای جانب��ی پ��روژه افزود: با توجه به کاربرده��ای فراوان آهک در 
صنایع مختلف از قبیل صنایع غذایی، تولید کربن دی اکسید، راه سازی 
و...، برنامه ه��ای می��ان مدت و بلند مدتی جهت اجرای طرح های جانبی 
نیز پیش بینی شده است که با در نظر گرفتن ذخیره مناسب معدن آهک 
گوردرق، تکمیل زنجیره تولید در عرصه های جانبی و ایجاد ارزش افزوده 

بیشتر مورد توجه شرکت مولیبدن مس آذربایجان است.

دبیرانجمن�تولیدکنندگان�فولاد�ایران:�
�۳۰درصد�سود�بازار�سرمایه�متعلق�به�زنجیره�فولاد�است

خودکفایی�شرکت�مس�در�تامین�آهک�هیدراته�پروژه��PCIذوب�آهن�اصفهان،�پروژه�سبز�ملی

نظارت های نمایشی بر بازار مصالح ساختمانی
مرضیه احقاقی 

خرید مس��کن یکی از مهم ترین معاماتی اس��ت که شاید برخی 
تنها ب��رای یک  بار آن را در طول زندگی تجربه کنند. قیمت بالای 
ای��ن معامله و اثرگذاری آن بر امنیت و س��امت اعضای خانواده بر 
اهمیت این خرید بیش از پیش می افزاید. با این وجود حقوق روشن 
و ش��فافی برای حمایت از مصرف کنندگان این ح��وزه که خریدار 
مسکن هستند تبیین نشده است. این چالش از حلقه های بالادستی 
آن نش��أت می گیرد؛ یعنی به همین ترتیب سازکاری برای پیگیری 
حقوق سازندگان به عنوان مصرف کننده مصالح ساختمانی همچون 
سیمان، میلگرد، تیرآهن و... نیز وجود ندارد. کیفیت و قیمت مصالح 
ساختمانی و فولاد تاثیر بسزایی بر قیمت تمام شده ساختمان دارد. 
در همی��ن حال کیفیت این محصولات نیز ازجمله موارد اثرگذار بر 
کیفیت مسکن به ش��مار می رود. اما درعمل  مرجعی موثر و کارآمد 
بر عملکرد س��ازندگان و شرایط یادشده رسیدگی نمی کند. با توجه 
به زلزله خی��ز بودن ایران، نبود مرجعی کارآم��د برای پیگیری این 
چال��ش می تواند خطرات جانی و مالی قابل توجهی را برای مردم به 
همراه داشته باش��د. کما اینکه طی سال های گذشته بارها مشاهده 
کرده ایم هر زلزله خفیفی خس��ارات قابل توجهی را به منازل مردم 

وارد می کند  یا جان و سامت آنها را با خطر روبه رو می کند.

مهم ترین مشکل صنعت 
فولاد، تغییر قوانین 

رئی��س هیات مدی��ره مجتمع ف��ولاد آذرحدید 
بناب تأکید کرد: مهم ترین مشکل بخش خصوصی 
فع��ال در صنعت فولاد، تغییر مکرر قوانین و وضع 

مقررات دستوری است. 
حمید پورصادق به چیان گفت: احداث کارخانه 
فولاد آذرحدید بناب از س��ال ۸۹ ش��روع شد ولی 
متأس��فانه بالا رفتن نرخ دلار در سال ۹۰ از ۹۵۰ 
توم��ان ب��ه ۱۵۰۰ و در نهایت رس��یدن نرخ دلار 
ب��ه ۳۳۰۰ تومان در اوایل ده��ه ۹۰، باعث به هم 
خوردن برنامه زمان بندی ش��رکت ش��د و ۴ سال 
پروژه کام��ا تعطیل ماند. تا اینک��ه با تاش های 
صورت گرفته فاز نخست مجتمع فولاد آذر حدید 
بناب روز ش��نبه ۱۳ دی ماه امس��ال با حضور وزیر 
صنع��ت، معدن و تج��ارت و جمع��ی از مقام های 

استان آذربایجان شرقی به بهره برداری رسید.
وی در مورد سرمایه گذاری صورت گرفته در این 
پروژه ذوب عنوان کرد: تا به امروز از روز نخس��ت 
ساخت پروژه، ۳۵۰ میلیارد تومان هزینه شده که 
۱۸۰ میلیارد تومان از منابع بانکی و ۱۷۰ میلیارد 

تومان آورده سهامدار شرکت بوده است.
وی گف��ت: درحال حاض��ر ۲۴۰ نف��ر به صورت 
مستقیم در مجتمع فولاد آذرحدید بناب مشغول 
به کار هس��تند و با اتمام ف��از دوم این مجتمع تا 
آخر س��ال ۹۹، ۱۴۰ نفر نیز ب��ه آن اضافه خواهد 
شد. ۱۲۰۰ نفر نیز اش��تغال زایی غیرمستقیم این 

مجتمع خواهد بود.
تولی�د��۲۰۰ه�زار�ت�ن�ش�مش�در�فاز���

نخست
رئی��س هیات مدی��ره مجتمع ف��ولاد آذرحدید 
بن��اب بی��ان ک��رد: ظرفیت تولی��د ف��از اول این 
کارخانه، ۲۰۰هزار تن ش��مش فولادی در س��ال 
اس��ت. تولیدات کارخانه ش��مش فولادی در ابعاد 
۱۲۵در ۱۲۵ و ۱۵۰ در ۱۵۰ به طول ۶ متر است 
و ان شاالله توسعه این واحد به ۲ برابر ظرفیت فعلی 

آن در برنامه سال آینده شرکت است.
مشکلات�تولیدکنندگان�بخش�خصوصی��

وی در پاس��خ به این سوال که بخش خصوصی 
واقع��ی با چ��ه موانع��ی در صنعت ف��ولاد مواجه 
اس��ت، گفت: بخش خصوصی گرفتار تغییر قوانین 
به صورت روزان��ه، هفتگی و ماهانه توس��ط دولت 
اس��ت و وضع قوانین دس��توری مانع بزرگی برای 

توسعه و برنامه ریزی است.
 همین ط��ور فرآین��د تأمی��ن نقدینگ��ی برای 
اج��رای پروژه ه��ای صنعت��ی در کش��ور بس��یار 
س��نگین، هزینه بر و زمان بر اس��ت که این موضوع 
 بخ��ش خصوص��ی واقع��ی را ش��دیدا به دردس��ر 

انداخته است.
پورصادق ادامه داد: برای افزایش سرمایه گذاری 
و توسعه بیشتر صنعت فولاد ایران جدا به همراهی 
بیشتر دولت نیاز است. دولت باید در جهت تأمین 
مناب��ع لازم برای انجام طرح های توس��عه و تأمین 
مناب��ع ارزی با س��رمایه گذاری بخ��ش خصوصی 

همراهی کند.
حمای�ت�همزم�ان�از�تولیدکنن�ده�و���

مصرف�کننده
رئی��س هیات مدی��ره مجتمع ف��ولاد آذرحدید 
بناب تأکید کرد: درحال حاضر، مهم ترین مسئله و 
مشکات صنعت فولاد تأمین، تجهیز ماشین آلات 
و پش��تیبانی قطعات موردنظر آن از منابع خارجی 
اس��ت. ع��اوه ب��ر ای��ن، قیمت گذاری دس��توری 
محص��ولات عرضه ش��ده در ب��ورس کالا و فاصله 
قیمت ها با نرخ های جهانی مش��کات زیادی برای 

سرمایه گذاران بخش خصوصی ایجاد کرده است.
وی افزود: قیمت گ��ذاری محصولات فولادی در 
بورس کالا باید به نحوی باش��د که تولید در کشور 
دارای توجی��ه و صرف��ه اقتصادی باش��د. مقررات 
تنظی��م بازار باید با نظر کارشناس��ی صورت گیرد 
و در جه��ت حمای��ت هم زم��ان از تولیدکننده و 

مصرف کننده باشد.
رئی��س هیات مدی��ره مجتمع ف��ولاد آذرحدید 
بناب در پایان گفت: صنعت فولاد از صنایع مادر و 
ارزآور ملی محسوب می شود که در شرایط سخت 
تحریم های ظالمانه علیه کشورمان، کمک شایانی 
به دولت و صنایع پایین دستی و عمرانی کرده است 
و نش��ان داده که یکی از مهم تری��ن و اصلی ترین 
توانمندی های بخش صنعتی و یکی از کانون های 
اش��تغال زایی کشور اس��ت. بنابراین، صنعت فولاد 
حمایت بیشتر دولت را می طلبد. از تمام مسئولان 
به خص��وص در وزارت صنعت ، معدن وتجارت که 
ب��رای پیش��رفت این بخش حیاتی کش��ور، تاش 
کرده و ش��رایط را برای بهره ب��رداری از پروژه های 
صنعتی فولاد فراهم کرده اند، نهایت تقدیر و تشکر 

را دارم.

خبر

حمایت�ها�به�نفع�مصرف�کننده�نیستپیگیری�دشوار،�مانع�رسیدگی

سخن�پایانی

علیرض��ا پیش بی��ن از فعالان 
در  ساخت وس��از  صنع��ت 
گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« 
تاکید کرد: متاس��فانه در کشور 
م��ا هی��چ مرجع��ی نس��بت به 
رش��د قیم��ت خ��ارج از قاعده 

مصالح س��اختمانی، تیرآهن، میلگرد و... 
پاس��خگو نیس��ت. بر همین اس��اس نیز 
در موارد متعددی ش��اهد گرانفروش��ی 
این محص��ولات در بازار هس��تیم. البته 
مصالح س��اختمانی بخش مح��دودی از 
قیمت فروش مسکن را به خود اختصاص 
می دهن��د ام��ا بهان��ه ای هس��تند برای 
رش��د چند برابری قیمت مسکن. بدین 
ترتیب، حقوق خریداران مسکن به عنوان 
مصرف کننده نهایی تضییع می شود. این 
سازنده مسکن در ادامه گفت: محصولات 
س��اختمانی با کیفیت ه��ای مختلفی در 
بازار موجود هس��تند. در چنین شرایطی 
برخ��ی از س��ازندگان ترجی��ح می دهند 
به ازای پرداخت هزینه بیشتر محصولاتی 
را با کیفیت بالا خریداری کنند. اما بدون 
تردید این انتخاب همه سازندگان نیست 
چراکه به رشد هزینه تمام شده آنها منجر 
می ش��ود؛ بنابرای��ن در چنین ش��رایطی 
ش��اهد س��اخت واحدهای��ی ب��ا کیفیت 

پایین هس��تیم. وی افزود: این 
در حالی اس��ت که اس��تفاده از 
محصولات��ی با کیفیت بالا تاثیر 
بسزایی در ایمنی ساخت وسازها 
دارد. درنتیج��ه باید اذعان کرد 
نبود مرجعی برای رسیدگی به 
حقوق خریداران یا دش��واری این دست 
پیگیری ه��ا درنهایت ضرره��ای غیرقابل 
جبرانی را می تواند به دنبال داشته باشد  
یا در س��اده ترین ش��رایط س��اکنان یک 
منزل مس��کونی یا واح��د اداری به مرور 
زمان با عیوب مواد اولیه مورد استفاده در 
ساخت آن مواجه می شوند.  پیش بین در 
پاسخ به س��والی مبنی بر امکان پیگیری 
چالش های یاد ش��ده از سوی سازندگان 
محصولات  مصرف کنن��دگان  به عن��وان 
س��اختمانی و فولادی گفت: س��ازندگان 
به عنوان مصرف کننده مصالح  ساختمان 
س��اختمانی ترجیح می دهند وقت خود 
را صرف این دس��ت مسائل نکنند  چراکه 
امیدی به نتیجه بخش بودن این دس��ت 
پیگیری ه��ا ندارن��د. خری��داران نهای��ی 
مس��کن نیز به س��رعت متوج��ه چنین 
ایراداتی نمی ش��وند و در عمل  راهکاری 
برای پیگیری این دست کمبودها وجود 

ندارد. 

محمدعلی سبحانی از فعالان صنعت 
ساخت وس��از در گفت وگو ب��ا »روزگار 
معدن« و در پاس��خ به س��والی مبنی بر 
گرانفروشی مصالح ساختمانی و نظارت 
بر قیمت ه��ا گفت: در مواردی ش��اهد 
نظ��ارت  بر قیم��ت مصالح س��اختمانی 

همچون سیمان که از روند قیمت گذاری دستوری 
تبعیت می کنند هس��تیم. با این وجود این دست 
حمایت ه��ا در نهای��ت ب��ه نف��ع مصرف کنن��ده 
 نخواهد بود. درواقع این دست نظارت ها نمایشی

هستند.  
در شرایطی که اصرار بر ثابت ماندن قیمت یک 
محصول خارج از قاعده عرضه و تقاضا وجود دارد، 
تولیدکنندگان از ارائه محصول س��ر باز می زنند و 
فعالیت های ساخت وس��از در کمب��ود مصالح به 

تعویق می افتد. 
کار ب��ه همینج��ا ه��م ختم نمی ش��ود چراکه 
ای��ن تعویق به منزل��ه افزایش هزینه تمام ش��ده 
ساخت وساز است و مصرف کننده نهایی نیز از آن 
متضرر می شود. با توجه به این شرایط هیچ گاه با 
نظ��ارت این چنینی بر قیمت ه��ا موافق نبوده ام و 
چنی��ن مواردی را دنبال نکرده ام چراکه درنهایت 

از روند آن متضرر خواهیم شد.
سبحانی در ادامه افزود: محصولات ساختمانی 
از س��یمان و مصال��ح تا تیرآهن و میلگ��رد و... با 
کیفیت های مختلفی در بازار موجود هستند. این 

محصولات بسته به کیفیت با قیمت های 
متفاوتی عرضه می ش��وند. با وجود تمام 
تفاوت ه��ا در کیفی��ت ای��ن محصولات، 
عموما حداقل اس��تاندارد در روند تولید 
این محص��ولات اخذ ش��ده ک��ه مجوز 
ورود ب��ه بازار را یافته ان��د؛ یعنی حداقل 
معیارهای کیفیت در روند تولید آنها پاس ش��ده 

است.  
س��بحانی در پاسخ به س��والی مبنی بر تخریب 
واحده��ای مس��کونی نوس��از کش��ور در زلزله ها 
نه چن��دان ب��ا ریش��تر ب��الا گفت: ای��ن ضعف از 
دلایل مختلفی نش��أت می گیرد و کیفیت پایین 
محصولات س��اختمانی یا میلگ��رد و... تنها یکی 
از این عوامل اس��ت. طراحی نامناس��ب مسکن، 
عملک��رد اش��تباه س��ازندگان ب��ا ه��دف کمتر 
هزینه ک��ردن و... همگی می توانن��د زمینه وارد 
 آم��دن ضربه ب��ه کیفی��ت نهایی س��اختمان را 

فراهم کنند. 
 

وی افزود: اما باید اقرار کرد س��ازندگان نسبت به 
کاری که انجام می دهند یا کیفیت محصولاتی که 

خریداری می کنند آگاهی دارند.
درواق��ع در چنین ش��رایطی س��ازنده متضرر 
و  خری��دار  به عن��وان  م��ردم  بلک��ه  نمی ش��ود 
مصرف کنن��ده س��اختمان از این ش��رایط لطمه 
می بین��د  چراک��ه م��ردم مصرف کنن��ده نهای��ی 

محصولات مورد بحث هستند. 
مصرف کنن��ده ای که هیچ اش��رافی به ایرادات 
محصول خریداری ش��ده ندارد و تنها براس��اس 
ظاهر س��اختمان اق��دام به خری��د آن می کند و 
ب��ه این زودی ها یا تا قبل از وق��وع حادثه ای نیز 

متوجه آن نمی شود.
 البته نظارت بر روند ساخت وس��از وجود دارد 
هرچند که همیش��ه هم کارساز نیست. در چنین 
شرایطی امکان رسیدگی وجود ندارد و باید تاکید 
کرد حقوق مصرف کنن��ده در این حوزه آنقدرها 

هم اهمیت ندارد.

مس��کن با زندگی و امنیت مردم س��روکار دارد. درنتیجه کیفیت مصالح به کار رفته در ساخت وس��از 
اهمی��ت ویژه ای دارد. اما نبود مرجعی مش��خص برای حمایت از حقوق مصرف کنندگان در حلقه های 
مختلف تولید، امکان س��ودجویی را در این بازار فراهم کرده اس��ت. موضوعی که به واسطه اثرگذاری 

آن بر جان انسان ها و خطرات زندگی در کشوری زلزله خیز باید بیش  از پیش مورد توجه قرار گیرد.
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از دستکاری رسانه ای تا سیگنال فروشی 

تحولات آینده به نفع بازار سرمایه 

رد فرضیه رشد تورم با صعود بازارسرمایه

گروه معدن

مع��اون حقوقی س��ازمان بورس با اش��اره به تخلفات 
بورسی در فضای مجازی مانند کانال ۱۰هزار نفری پسر 
۱۲ س��اله و ش��اطر نانوا و عدم مجوز سیگنال فروشی از 

برنامه استانداردسازی فعالیت ها خبر داد.
جعف��ر جمال��ی در خص��وص اینکه چ��ه فعالیت های 
بورس��ی در فضای مجازی قانونی و چه فعالیت هایی غیر 
قانونی تلقی می ش��ود به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: 
اصولا فضای مجازی با فضای واقعی تفاوتی ندارد و همان 
هنجارش��کنی هایی که در فضای واقعی خلاف مقررات و 
تخلف و جرم اس��ت در فضای مجازی نیز همین منطق 

را دارا است.
وی افزود: فعالیت های قانونی بازار سرمایه اگر مستلزم 
دریافت مجوز باشند به شخص مجوز تعلق می گیرد زیرا 
قانون بازار، فعالیت غیرقانونی را جرم اعلام می کند. پس 
اگر شخصی بدون اخذ مجوز در فضای مجازی، خدمات 
مالی یا اموری که در صلاحیت نهادهای مالی است انجام 

دهد، ممنوع و جرم است.
ای��رادی که فضای مجازی دارد این اس��ت که عده ای 
در آن فعالیت ه��ای مس��تلزم مج��وز از جمل��ه ادع��ای 
س��بدگردانی، پروژه کردن س��هام، ارائ��ه خدمات مالی، 
معامل��ه با اطلاعات نهانی )اطلاعات نهانی را برای کانال 
vip درز می دهن��د(، تبانی بر س��همی در جهت افزایش 
عرض��ه و کاهش نرخ و یا افزای��ش تقاضای کاذب و نرخ 
س��هم انجام می دهند. این موارد در ب��ازار اوراق بهادار و 
قوانین جاری هنجار ش��کنی و اگر در فضای مجازی نیز 

صورت گیرد تخلف است.
این مقام مس��ئول ادامه داد: فضای مجازی بستری را 
فراه��م کرده ک��ه افراد با ایجاد کانال و عضوگیری امکان 
مانور بیشتری را در اقتصاد پیدا می کنند. تا امروز سازمان 
بورس هی��چ مجوز جداگانه ای ب��رای فعالیت در فضای 
مج��ازی در ح��وزه بورس نداده اما در واقعیت بس��یاری 
از س��رمایه های انس��انی هس��تند که اهل قلم و دانش، 
کارش��ناس، مسلط بر زیر و بم بازار سرمایه هستند و در 
فضای مجازی فعالیت می کنند که اینها می توانند رکنی 

به ارکان بازار سرمایه بیفزایند.
جمال��ی عنوان کرد: س��ازمان بورس در تلاش اس��ت 
ت��ا برای ای��ن افراد مج��وز و اس��تانداردهای فعالیت در 
فض��ای مج��ازی تعریف کند ولی چون قانون مش��اوران 
س��رمایه گذاری، افراد حقوقی تعری��ف کرده با یک ایراد 
قانونی مواجه اس��ت. اکنون هم با کمیس��یون اقتصادی 
مجلس در تعامل بس��یار فش��رده اس��ت تا ای��ن قانون 
مناس��ب و اختیارات لازم را به سازمان بدهند. همچنین 
ب��ا مرکز ملی فضای مج��ازی جهت ارائه اختیارات کافی 
اس��تانداردهای مجازی در ارتباطات با بازار سرمایه و در 
راس��تای صدور مجوز برای اشخاصی که شرایط فعالیت 

در این حوزه را دارند در ارتباط است.
وی تصریح کرد: س��ازمان اگ��ر بخواهد به افراد مجوز 
بدهد، حتی الامکان آس��ان می گی��رد و زمینه های ورود 
اف��رادی ک��ه صلاحی��ت و س��واد ای��ن کار را ندارند و به 
قصد سوء اس��تفاده در فضای مج��ازی فعالیت می کنند، 
مس��دود می کند. اف��رادی که به آنها مج��وز فعالیت در 
فض��ای مج��ازی تعلق می گیرد بای��د تحصیلات مرتبط 

 و س��ابقه  فعالی��ت در فض��ای مجازی و یا بازار س��رمایه 
داشته باشند.

سیگنال فروشی افراد بی اطلاع از بورس!  �
مع��اون حقوقی س��ازمان بورس اضافه ک��رد: یکی از 
گرفتاری های امروز این است خیلی از افرادی که صاحب 
کانال ها هستند، صلاحیت عرفی این اظهار نظر را ندارند 
چه برس��د به تخصص و بعضا تعدادی از آنان حتی بلوغ 
شرعی نیز ندارند. همین طور در فضای مجازی یک عده 
در خارج هس��تند که برخی از این افراد برای برهم زدن 
نظم اقتصادی، س��یگنال را می فرستند. قصد ساماندهی 
برای تشکیل تش��ریفات نیست و با حداکثر آسان گیری 
ب��رای حداقل ه��ای کیفی که عرفا عقل س��لیم و جامعه 

بپذیرد که با این فرد می توان مشورت کرد.
جمال��ی درخص��وص اینکه انتخاب کارش��ناس برای 
دادن مجوز در حد آیین نامه های س��ازمان بورس است؟ 
توضی��ح داد: چون قانون، مش��اوران حقوق��ی را تعریف 
ک��رده، حتما مرکزی که ش��ان قانون گ��ذاری دارد باید 
اج��ازه فعالیت حقوق��ی بدهد البته قان��ون اوراق بهادار 
ظرافت هایی دارد مثلا در این قانون کارش��ناس ارزیاب 
تعریف ش��ده اما کارشناس ارزیاب این نگرانی را دارد که 
مثل کارش��ناس دادگستری است و یک شم سختگیرانه 
حرفه ای می خواهد بنابراین در انتخاب کارشناس ارزیاب 

آسان گیری نداریم.
وی درباره س��رانجام زمان اخ��ذ مجوز تصریح کرد: به 
دلایلی نمی ت��وان زمان آن را دقیق گفت از جمله اینکه 
طرف این موضوع نهادهای تصمیم گیر هس��تند ولی به 
عنوان س��ازمان تصمیم گیری اخذ ش��ده اس��ت. اکنون 
کمیس��یون اقتصادی مجلس طبق یکی از ۱۱ بندی که 
مطرح ش��ده بود همین مجوز صدور تحلیلگران مالی را 
پیش��نهاد کرد که پیش بینی می ش��ود قبل از پایان سال 

به سرانجام برسد.
ای��ن مقام مس��ئول درخصوص معرفی س��ایتی برای 
مش��خص کردن افراد دارای مجوز گفت: از نظر سازمان 
بورس مردم باید با افراد ذی صلاح و مطلع مانند مشاوران 
سرمایه گذاری، سبدگردان ها، شرکت های کارگزاری که 
فهرس��ت نهادهای مالی در س��ایت و صورت های مالی و 
اطلاعات شرکت ها در کدال منتشر است، مشورت کنند 
و نباید بدون مطالعه وارد بازار سرمایه شوند و به کانال ها 
و تبلیغات س��یگنال فروشان توجه و اعتماد کنند. برای 

ساماندهی این اوضاع در درجه اول، مردم باید بدانند اگر 
می خواهند س��رمایه و پس انداز را در جایی مصرف کنند 

به کمک افراد ذی صلاح به اقناع برسند.
جمال��ی درخصوص اینک��ه کانال های مجازی معمولا 
برای جذب مردم از چه راه هایی وارد می ش��وند؟ عنوان 
ک��رد: در اوایل س��ال ۹۹ افراد هر س��همی را خریداری 
می کردند به علت هیجان موجود در اخذ کد، رو به صعود 
بود بنابراین س��یگنال هایی که اف��راد می دادند نه از باب 
کارشناسی بلکه از باب اینکه روند کلی بازار صعودی بود، 
س��هم ها رشد می کردند اما بعد از اینکه بازار دچار افت و 
خیز ش��د، دست بس��یاری از این افراد رو شد و مردم نیز 

متوجه عدم دانش آنان شدند.
ادعای شاخص ۸ میلیونی  �

وی ادامه داد: مثلا ش��خصی ادعا داش��ت شاخص به ۸ 
میلیون واحد خواهد رسید. بنابراین برخی از این افراد با 
ارائ��ه  اعداد و ارقام عجیب که بعضا به دلیل غیر متعارف 
بودن، مخاطب دارد و یا از طرفی برخی دیگر سیگنال را با 
کد و رمز در اختیار مردم می گذاشتند که مجرمانه است.
گاهی کانال های vip تش��کیل و از م��ردم پول دریافت 

می کردند که این یک نوع اقدام بزهکارانه بود.
وی اف��زود: اجتم��اع و تبانی برای پروژه کردن س��هام 
انج��ا می دهند یعنی عرضه کاذب برای س��هم در جهت 
ری��زش ایج��اد می کنن��د و بعضا دیده ش��ده فردی که 
س��یگنال فروش می دهد در کف خریدار اس��ت و گاهی 
نی��ز در جهت خرید س��یگنال می دهند و به دلیل تعداد 
زیاد افراد عضو در آن کانال تقاضای کاذب ایجاد می شود 
و می توان��د خریدار را دچار اش��تباه کن��د و این افراد که 
سیگنال می دهند در زمان مورد نظر سهم را می فروشند.

تقسیم بندی فعالیت های فضای مجازی �
معاون حقوقی سازمان بورس در رابطه به تقسیم بندی 
فعالیت های فضای مجازی در حوزه بازار سرمایه توضیح 
داد: یک عده افرادی هستند که عرصه اصلی فعالیت آنها 
خبررس��انی است و ۳۰ -۴۰ درصد از فعالیت اظهار نظر 
نیز اس��ت. افرادی هس��تند که در کانال به آموزش افراد 
می پردازند. افرادی هستند که به نقد تحلیل می پردازند 
و در راس��تای س��ازمان سرمایه مقررات س��ازمان را نقد 
می کنند که مورد اس��تقبال س��ازمان نیز قرار می گیرد. 
کس��انی که س��همی را پروژه می کنند یا دارای اطلاعات 
نهانی هس��تند و اطلاعات را زودتر از اینکه بقیه بفهمند، 

بفروشند و هویت آنها قابل احراز نیست. کسانی که ظاهر 
گمراه کننده از سهم برای مردم ایجاد کنند.

دستکاری رسانه ای بازار �
جمال��ی اف��زود: حتی تعدادی از مس��ائل کمتر توجه 
شده، دس��تکاری رسانه ای بازار است مثلا چنین اتفاقی 
قرار اس��ت بیفتد ش��اخص ای��ن میزان اف��ت می کند و 
باع��ث ایجاد نگرانی در مردم ش��وند این به ش��دت زیر 
نظر اس��ت. مس��ئولانی که هی��چ ارتباط ش��غلی با بازار 
س��رمایه ندارند برای اظهار نظر در راستای بازار سرمایه 
باید خیلی محتاط باش��ند زیرا از این زاویه بازار س��رمایه 
دچار آزاردگی اس��ت. در ایران کمتر به مسئولیت مدنی 
یا مس��ئولیت های ناشی از تصمیمات موثر برای سرمایه 
مردم در بازار س��رمایه و اظهارنظرها پرداخته می شود و 
برای آینده درخواس��ت می شود کسانی که با اظهار نظر 
موج��ب اق��وای به ف��روش و یا خرید و ی��ا تاثیر بر روی 

قیمت ها می شود، پاسخگو باشند.
کانال ۱۰ هزار نفری پسر ۱۲ ساله �

وی در خصوص پس��ر بچه ۱۲ س��اله و ش��اطر نانوا که 
کانال بورس��ی ۱۰ هزار نفری داش��تند، گفت: پسر بچه 
۱۲ س��اله و ش��اطر نانوا افرادی ب��دون تخصص بودند و 
در کانال، خدمات مالی ارائه می دادند. مردم در س��امانه 
ش��کایت seo.ir سایت رسمی سازمان بورس می توانند 
شکایات را ثبت کنند. امسال ۱۰ هزار شکایت به سازمان 
رس��یده که این ش��کایات در بین بورس و ش��رکت های 
مربوط تقسیم شده و افراد از نتایج شکایات مطلع شدند 
و س��ازمان بعد از یک ماه به ش��کایات پاس��خ می دهد و 
اگر گزارش جرم باش��د، ممکن است فرد مطلع از نتیجه 

شکایت نشود ولی به پرونده رسیدگی شده است.
معاون حقوقی سازمان بورس افزود: تاکنون ۲۰ پرونده 
محکومی��ت که اش��خاص متع��ددی نیز درگی��ر بودند، 
رس��یدگی شده و بقیه نیز در حال پیگیری است. همین 
ط��ور در خص��وص یکی از افراد، قاضی حکم به انتش��ار 
حکم فرد در سامانه بورس داده است. فضای مجازی یک 
واقعیت و یک فرصت برای بازار سرمایه است بنابراین به 
فضای مجازی در جهت برخورد بر نیامده بلکه در جهت 
معرفی فعالیت های مجاز در فضای مجازی پرداخته و با 
مصادیق مجرمانه و تخلف و کلاه برداری مقابله می شود. 
تعداد بسیار زیادی کانال بورسی در فضای مجازی وجود 
دارد ولی بیشتر از صد هزار کانال  که مردم را تحت تاثیر 
قرار می دهند، نیس��تند و کانال ها با اس��تفاده از امکانات 
فنی دستگاه ها، گزارشات مردم و نهادهای نظارتی دائما 

رصد می شوند.
جمال��ی در خص��وص اظهارات رئی��س پلیس امنیت 
اقتص��ادی ته��ران مبنی ب��ر اقدامات در دو س��ه پرونده 
ب��زرگ بورس��ی گف��ت: تفاهمنامه ای ب��ا رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی در جریان اس��ت. گاهی پرونده هایی در 
بورس هستند که ممکن است اطلاعات غیر قابل اتکا به 
سرمایه گذار داده باش��ند یا صورت های مالی ارائه شده، 
برخی از اقلام را ثبت نکرده باشند یا امانتداری را رعایت 
نکرده باش��ند. پرونده های متعدد رصد شده و آنهایی که 
در اداره اموال ش��رکت، صرفه و صلاح س��هامداران خرد 
را رعایت نکرده باش��ند با دس��تگاه ها و ضابطین مختلف 
ازجمله، پلیس منیت اقتصادی همکاری می کنیم و مردم 

نتایح همکاری را خواهند دید.

مدیرعامل سبدگردان داریوش گفت: بازار دیر یا زود 
از حوزه هیجان خارج خواهد ش��د؛ در سال آینده در 
۴ماه اول س��ال، انتخابات و تقس��یم سود شرکت ها را 
خواهیم داش��ت و پ��س از آن نتیجه انتخابات و تورم، 

بازار را به نقطه امسال باز می گرداند.
همایون دارابی به سنا گفت: بازار ما در حال فروش 
هیجانی ناش��ی از نگرانی از صف های فروش بوده که 
هر چند با مصوبات خوب شورای عالی بورس از سرعت 
آن کاسته ش��ده است اما همچنان خروج نقدینگی از 

بازار ادامه دارد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه اف��زود: دلیل کاهش 
اصلی ب��ازار، خلف وعده دولت در مس��یر نرخ بهره و 
افزای��ش ناگهانی آن و اتخاذ سیاس��ت انقباض مالی و 
همچنی��ن عمل نک��ردن دولت به الزام��ات لازم برای 
انتش��ار صندوق های دارا دوم یا پالایش یکم، موجب 

شروع دوره کاهشی بازار شد.
وی ادامه داد: از یک س��و نرخ بهره ۸درصدی باعث 
خ��روج نقدینگی از بانک ها به س��مت بازار س��رمایه 
ش��د اما در تیرماه با رس��اندن نرخ به��ره به ۲۲درصد 

بین بانکی، پول ها مس��یر عک��س را درپیش گرفتند؛ 
ح��ال به ای��ن ش��رایط اختلاف ها در م��ورد صندوق 
پالایش یکم و آزادس��ازی مرحله دوم س��هام عدالت 
 را ه��م اضاف��ه کنیم در می یابیم که چرا این مش��کل

رخ داد.
دارابی اظهارکرد: ب��ا افت بازار به دلیل وجود حجم 
مبن��ا و دامنه نوس��ان، میلیون ها س��هامداری که به 
صورت حقیقی و مس��تقیم راهی بازار ش��ده بودند با 
مش��اهده افت بازار و تش��کیل صف های فروش دچار 

هیجان فروش شدند.
وی ب��ا بیان اینکه ب��ازار ما به دلیل داش��تن حجم 
مبنا و دامنه نوس��ان، دچار عارضه صف خرید و صف 
فروش می ش��ود، خاطرنش��ان کرد: به همین دلیل ما 
ش��اهد آن بودیم که در ۵ماهه نخست امسال به دلیل 
صف های خرید تشکیل شده، به صورت افراطی شاهد 
خری��د بودیم و در ۶ماه��ه دوم صف های فروش باعث 
این رفتار افراطی ش��د؛ حال آنکه در بورس های فاقد 
دامنه نوسان و حجم مبنا، این رشد و افت ناگهانی رخ 
داده و بازار حالت فرسایشی به خود نمی گیرد. همین 

تفاوت اس��ت که بازار سرمایه ما را بازاری هیجان زده 
تر می کند.

این کارش��ناس بازار سرمایه ادامه داد: درحال حاضر 
ب��ازار در خارج از چارچوب خود با مس��ئله نرخ بهره، 
ع��دم هماهنگی سیاس��ت های اقتص��ادی و خبرهای 
نامناسبی نظیر نرخ گذاری های دستوری مواجه است 
و در داخل با سرایت ترس از صف های فروش به افراد 

حقیقی دست به گریبان است.
وی در پاس��خ به س��والی در خص��وص محرک های 
جدی��د اقتصادی و سیاس��ی برای تغییر مس��یر بازر 
س��رمایه گفت: صرفنظر از مسائل سیاسی باید تاکید 
کنیم بورس ما آنقدر که به نظر می رس��د هم سیاسی 
نیست و در دولت قبل حتی در روزهای اعلام تحریم، 
بازار مثبت بود پس مس��ائل سیاس��ی تاثیری کمتر از 

۵درصد در بازار دارد.
دارابی افزود: به نظر من یخ روابط تهران – واشنگتن 
در حال آب ش��دن است و دو طرف حداقل چارچوب 
انتظ��ارات خود را مش��خص ک��رده و طرف های دیگر 
مذاکرات نیز در حال تلاش برای نزدیک کردن نظرات 

دو طرف هس��تند. این کارشناس بازار سرمایه تصریح 
ک��رد: نف��س رای آوردن بایدن در امری��کا یعنی دور 
شدن امریکا از فضای تنش آلود و ما در مسیر توافقی 
خواهیم بود که پس از آن رشد اقتصادی، حرکت بازار 

را متاثر خواهد کرد.
مدیرعامل س��بدگردان داریوش اظهارکرد: بازار دیر 
ی��ا زود از این ح��وزه هیجانی خارج خواهد ش��د. در 
س��ال آینده، ما در ۴ماهه اول سال انتخابات و تقسیم 
سود شرکت های را خواهیم داشت و پس از آن نتیجه 
انتخابات و تورم، بازار را به نقطه امسال باز می گرداند؛ 
ب��ه خاطر همین ما در ب��ازار نیازمند کنترل هیجان و 
خری��دن زمان برای افراد تازه وارد در بازار هس��تیم تا 
با گذش��ت زمان ب��ازار وارد فاز تعادل��ی و پس از آن 

بازگشت شود.
وی اف��زود: ب��ا توجه به ش��رایط حاکم ب��ر اقتصاد، 
در آینده مش��کلات کمتری نس��بت به امروز خواهیم 
داش��ت؛ چرا که بحث ه��ای کنونی بیش��تر در ظرف 
زمان و مکان کنونی مطرح اس��ت و در بلند مدت کفه 

تحولات به نفع بازار است.

یک کارش��ناس بازارس��رمایه گفت: »هر نوع تامین 
مالی در بازارسرمایه نه تنها تورم زا نیست، بلکه سبب 

کنترل تورم هم می شود.«
پیمان حدادی در گفت وگو با س��نا تصریح کرد: در 
خصوص تامین مالی از طریق بازار سرمایه )چه بخش 
خصوصی و چه دولتی( به طور عمده یا با فروش سهام 
یا با انتشار اوراق بدهی انجام می شود. در روش انتشار 
اوراق بده��ی، ای��ن امکان وجود دارد ک��ه میزان نرخ 
بازدهی یا بهره آن اوراق افزایشی شود که این شرایط 

هم به کنترل تورم می انجامد.
این کارشناس بازارس��رمایه در بررسی این موضوع 
توضیح داد: در چنین فضایی، پول ها بیش��تر به سمت 
اوراق��ی می روند ک��ه بازدهی بالاتری داش��ته و بدون 
ریس��ک هس��تند، بر این اس��اس عمدتا با جمع آوری 
نقدینگی سرگردان و هدایت آنها به سمت اوراق برای 

تامین مال��ی تا حدود زیادی از تلاطم و نوس��ان نرخ 
بازاراها کاسته می شود.

وی در ادامه اف��زود: همچنین از این طریق، پول ها 
بیش��تر به س��مت اهداف دولت )در رابط��ه با اهداف 
جاری یا عمرانی( می رود و معمولا سبب افزایش نرخ 
یا تورم نخواهد ش��د. تامی��ن مالی بخش خصوصی از 
طریق بازارسرمایه در خصوص پروژه ها و با اهداف بلند 
مدت انجام می شود و بنابراین به تورم منجر نمی شود؛ 
در مجم��وع روش تامین مالی که منجر به ایجاد تورم 

باشد در بازارسرمایه وجود ندارد.
پیش از این مطرح شده بود که رشد بورس به ایجاد 
تورم منجر می شود، اما ثابت شد که این فرضیه کاملا 
اش��تباه اس��ت، زیرا با ریزش بازارسرمایه با ادامه روند 

صعودی تورم رو به رو بودیم.
این تحلیلگر بازارسرمایه اظهار کرد: اصولا روش های 

تامین مالی تورم زا باید از طریق دولت انجام شود که 
یک طرف آن بانک مرکزی یا بانک ها باش��د. در واقع، 
آنجایی که دولت از بانک مرکزی یا بانک ها استقراض 
می کند و در گام بعدی بانک ها مجبور به استقراض از 
بانک مرکزی می ش��وند )ممکن است اضافه برداشت 
داشته باشند(؛ این موضوع، سبب بالا رفتن پایه پولی 

و ایجاد تورم می شود. 
حدادی اظه��ار کرد: پیش از این مطرح ش��ده بود 
که رش��د بورس به ایجاد تورم منجر می شود، اما ثابت 
شد که این فرضیه کاملا اش��تباه است، زیرا با ریزش 
بازارسرمایه با ادامه روند صعودی تورم رو به رو بودیم.
وی بازارس��رمایه را یک��ی از مناس��بترین بازاره��ا، 
ب��رای تامین مالی دانس��ت و اف��زود: اولا بلند مدت تر 
اس��ت و مانن��د بان��ک نیازی ب��ه تس��ویه و پرداخت 
اصل تس��هیلات ندارد، همچنی��ن ابزارها و روش های 

مختلف��ی برای تامی��ن مالی در این ب��ازار وجود دارد 
که می تواند در نرخ تامین مالی، انعطاف داش��ته باشد 
و نی��ز در مدت زمان پرداخ��ت. حتی این تامین مالی 
میتواند صرفا بدهی نباش��د بلکه به صورت مشارکتی 
هم می تواند انجام ش��ود و ریس��ک و ب��ازده را در هر 
 دو طرف س��رمایه گذار و تامین مالی کننده تقس��یم و 

منتقل کند.
حدادی به س��رمایه گذاران توصیه کرد: همان طور 
که روزهای بسیار مثبت بازار با اصلاح رو به رو شدند، 
روزهای منفی بازار هم پایان یافته و بازار به حالت قبل 
خود باز خواهد گش��ت و روزهای مثبت بازارس��رمایه 
بازخواهند گشت. مدیریت سرمایه در این روزها بسیار 
مهم است. سرمایه گذاران لازم است پورتفوی تشکیل 
داده و ح��د ضرر را رعایت کنند تا از ش��رایط کنونی 

بازار گذر کنیم.

 آشفتگی بازار فولاد
 با قیمت گذاری دستوری

رئیس پیش��ین س��ازمان بورس و اوراق بهادار معتقد اس��ت که رویکرد 
قیمت گذاری دستوری به آفتی بزرگ در اقتصاد کشور تبدیل شده که هیچ 

نفع و اثر مثبتی نیز برای مردم نداشته است. 
ب��ه گزارش کالا خبر، علی صالح آبادی با اش��اره به رویکرد قیمت گذاری 
دس��توری و تبعات اجرای آن، اظهار کرد: قیمت گذاری دس��توری همیشه 
در بازارها باعث ایجاد رانت ش��ده است، زمانی که کالا به صورت دستوری 
قیمت گ��ذاری می ش��ود و قیمت ها فاصله قابل توجهی را ب��ا نرخ بازار پیدا 

می کنند، زمینه ایجاد رانت در بازار فراهم می شود.
به گفته وی، در حوزه تنظیم بازارها بهتر اس��ت اقدامی انجام شود که تا 
حد امکان کالاها در بورس کالا عرضه شوند تا هم شفافیت و امکان نظارت 

بر بازار فراهم شود و هم قیمت گذاری دستوری کنار رود.
وی گفت: با اجرای قیمت گذاری دس��توری افرادی که شایس��تگی خرید 
کالا را ندارن��د اقدام ب��ه خرید کالای مدنظر می کنن��د و در نهایت کالای 

مدنظر را در بازار آزاد با نرخ بالا به فروش می رسانند.
صالح آبادی قیمت گذاری دس��توری را به عن��وان آفتی بزرگ در اقتصاد 
کش��ور عنوان کرد و گفت: در مجموع قیمت گذاری دس��توری هیچ نفع و 
اث��ر مثبتی برای مردم ن��دارد و همه تجربیات گذش��ته تایید می کنند که 
اجرای این اقدام، فقط به نفع دلالان و سوداگران خواهد بود که زمینه بهم 

ریختگی نظم بازار را فراهم می کند.
نظارت به جای دخالت �

رئیس پیش��ین س��ازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه سیاست گذار 
بای��د می��ان دخالت و نظارت تفاوت قایل ش��ود، افزود: در بازار به ش��دت 
مخالف قیمت گذاری دس��توری هستم اما از طرفی معتقدم که باید نظارت 
در معاملات کالاها صورت گیرد و نهادهای متولی باید به طور حتم نظارت 
بر بازارها داش��ته باشند؛ همین نظارت ها زمینه تنظیم بهینه بازار را فراهم 

می کند.
مدیرعامل بانک توس��عه صادرات ای��ران تصریح کرد: نظارت بازار باید در 
این راس��تا باش��د که کالاها جهت تنظیم عرضه و تقاض��ا به موقع در بازار 

عرضه شوند و کالایی در بازار احتکار نشود.
صالح آبادی ادامه داد: از س��وی دیگر اعلام می شود که برخی موافق رها 
شدن بازار هستند در شرایطی که این موضوع نیز مورد قبول نیست؛ اتفاقا 
اهمیت موضوع نظارت اینجا نمایان می ش��ود به ش��کلی که قیمت گذاری 
دس��توری و رهایی بازار هیچ یک به نفع بازار نیس��ت بلکه نظارت دقیق بر 
روند بازارها و اتخاذ سیاست های اصولی و غیر دستوری عامل تعادل بخشی 

به معاملات می شود.
عرضه در بورس کالا بهترین راهکار �

رئیس پیشین سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه اظهارکرد: حدود یک 
ماه گذشته نیز مطرح ش��دن قیمت گذاری دستوری برای فولاد باعث بهم 

ریختگی بازار و تاثیر منفی آن بر معاملات بورس شد.
وی در ادامه به عملکرد بورس کالا اشاره کرد و گفت:  ما معقتد به عرضه 
کالاها در بورس کالا هستیم و بهتر است اقدامی صورت گیرد تا حد امکان 
کالاها در بورس کالا عرضه شوند تا هم امکان نظارت بر بازار فراهم شود و 

هم قیمت گذاری دستوری کنار رود.
صالح  آبادی با بیان اینکه عرضه کالاها به حد کافی در بورس کالا می تواند 
زمینه تعادل بخش��ی بازارها را مهیا کند، گفت: بورس کالا در چند س��الی 
که در حال فعالیت بوده اس��ت عملکرد بس��یار خوبی را از خود نشان داده 
اس��ت، اما متاس��فانه زمانی که کالایی با افزایش نرخ همراه می شود برخی 
گمان می کنند که بورس باعث افزایش قیمت ها ش��ده اس��ت در حالی که 
بورس علت نیس��ت بلکه معلول است و فقط نشان دهنده وضعیت موجود 

در بازار است.
وی خاطرنش��ان کرد: با عرضه کاف��ی محصولات در بورس کالا و نظارت 
و رصد تولید خریداران کالاها می توان ش��اهد شفافیت حداکثری و حضور 

خریداران واقعی در معاملات بود.

 عرضه میلگرد و تیرآهن
 »ذوب« شدت گرفت

ارزش معاملات هفته گذش��ته ش��رکت به ۲ ه��زار و ۵۳۶ میلیارد ریال 
رسید.

به گزارش بورس نیوز، شرکت ذوب  آهن در جریان معاملات هفته گذشته 
در بورس کالا موفق به کسب درآمد عملیاتی ۲ هزار و ۵۳۶ میلیارد ریالی 

شد.
این مبلغ نسبت به هفته پیش از آن در حدود ۱۰ درصد افزایش را نشان 
می دهد و با این حال، رش��د عرضه های ش��رکت ذوب آهن در بورس کالا را 
ش��اهد بودیم و در دو محصول اصلی شرکت یعنی تیرآهن و میلگرد شاهد 

فزونی محسوس عرضه بر تقاضا بوده ایم.
در این هفته ش��اهد عرضه ۲۵.۲۳۱ تن محص��ول تیرآهن بوده ایم، این 
عرض��ه ب��ا تقاضای ۱۵.۲۲۶ تنی هم��راه بود. نرخ میانگین ه��ر تن از این 
محص��ول ب��ه بیش از ۱۱۸ میلی��ون و ۴۰۰ هزار ریال در هر تن رس��ید و 
ارزش معام��لات آن نی��ز به ۱ ه��زار و ۸۰۲ میلیارد ریال رس��ید. نرخ این 
محصول نس��بت به هفته پایانی بهمن ماه در حدود ۲.۲ درصد کاهش نرخ 

را داشته است.
همچنین ش��اهد ۱۴.۰۰۰ تن عرضه میلگرد بودیم. این عرضه با تقاضای 
۵ هزار و ۷۷۵ تنی مواجه ش��د که در ح��دود اندکی بیش از ۴۰ درصد از 
کل عرضه های آن بود. میانگین نرخ هر تن از این محصول به ۱۲۳ میلیون 

و ۴۰۰ هزار ریال رسید.
ارزش معام��لات آن به ۷۱۲ میلی��ارد و ۸۶۰ میلیون ریال رس��ید. نرخ 

میلگرد در هفته قبل رشد بیش از ۵.۸ درصدی را ثبت کرد.

اخبار
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